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Αθήνα, σήµερα στις 9 Νοεµβρίου 2015, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 17.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΧΡΙΣΤΟ-
ΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

Συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118 του Κανονισµού της
Βουλής, της πρότασης «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κα-
νονισµού της Βουλής (Μέρος Β’)», (ΦΕΚ 51/Α/10-4-1997), όπως
ισχύει. 

Η πρόταση του Προέδρου της Βουλής έγινε δεκτή από τα µέλη
της Επιτροπής Κανονισµού της Βουλής µε πλειοψηφία των 4/5 και
εποµένως, σύµφωνα µε το άρθρο 108 παράγραφος 6 και 1, η ψή-
φιση µπορεί να γίνει χωρίς συζήτηση. Μετά όµως από την από-
φαση της Διάσκεψης των Προέδρων της 5-11-2015, προτείνω να
λάβει τον λόγο ένας οµιλητής από κάθε κόµµα για πέντε λεπτά. 

Τώρα, θα δώσω τον λόγο στον Πρόεδρο της Βουλής τον κ.
Νίκο Βούτση, για µια σύντοµη εισήγηση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ξεκινούµε µια διαδικασία η οποία στο
προσεχές διάστηµα θα έχει και άλλες σκηνές, να το πούµε έτσι,
θα έχει και άλλες στιγµές. Δηλαδή βάζουµε σε λειτουργία µια
διαδικασία αλλαγών στον Κανονισµό που αρκετά συχνά θα έρ-
χεται, αφού περνάει από την επιτροπή, µε βάση τις πολύ µεγάλες
πλειοψηφίες που προβλέπονται, για την τυπική ή λιγότερο τυπική
επικύρωση και από την Ολοµέλεια της Βουλής. 

Θα θυµάστε ίσως ότι και στην εναρκτήρια οµιλία είχα πει ότι
θα πρέπει όλο το καθεστώς των ειδικών Κανονισµών που υπάρ-
χουν για πολλές από τις λειτουργίες της Βουλής να αλλάξει και
θα αλλάξει στην κατεύθυνση που λέµε και µέσα εδώ στον Κανο-
νισµό, δηλαδή όλοι αυτοί οι Ειδικοί Κανονισµοί θα συµπεριλη-
φθούν στον γενικό Κανονισµό, στον έναν Κανονισµό. Ένας θα
είναι ο Κανονισµός µε το τµήµα Α’ που έχει τα των διαδικασιών
και στα οποία δεν έχουµε υπεισέλθει καθόλου σήµερα, µε το
τµήµα Β’ που έχει άλλα θέµατα για τα οποία θα πούµε τώρα και
θα υπάρχουν και όλοι οι άλλοι οι Ειδικοί Κανονισµοί, οι οποίοι θα
έχουν ένα γενικό µέρος που θα αφορά όλες τις υπηρεσίες και
ενδεχοµένως κάποια ειδικά ζητήµατα που αφορούν από την Επι-
στηµονική Επιτροπή µέχρι το πάρκινγκ ή το βρεφικό σταθµό και

δεν θα αναφέρονται µόνο σε αυτά, έτσι ώστε να φύγουµε από
ένα καθεστώς όπου υπήρχαν πραγµατικά πάρα πολλοί Ειδικοί
Κανονισµοί που ποτέ δεν προεβλέπετο να έρθουν στην Ολοµέ-
λεια και να ψηφιστούν, όπως επίσης και το τµήµα Β’, το οποίο,
παρ’ ότι ανηρτάτο τα τελευταία χρόνια, δεν είχε απασχολήσει. 

Μπαίνουµε, λοιπόν, σε µια διαδικασία -και νοµίζω ότι αυτό µας
εκφράζει όλες και όλους- περαιτέρω και πλήρους διαφάνειας και
εκσυγχρονισµού του συνόλου των τµηµάτων του Κανονισµού και
των µέχρι τούδε Κανονισµών που αφορούσαν σε επιµέρους λει-
τουργίες. 

Με την προτεινόµενη τροποποίηση του µέρους Β’ του Κανονι-
σµού της Βουλής επιδιώκεται ιδίως µείωση των µετακλητών
υπαλλήλων που υπηρετούν στη Βουλή και εξοικονόµηση χώρων
εντός τους Βουλευτηρίου, απαραίτητο για την εύρυθµη διεξα-
γωγή του κοινοβουλευτικού έργου, µέσω της µετεγκατάστασης
των πρώην Προέδρων της Βουλής σε κτήρια εκτός του Βουλευ-
τηρίου. Προβλέπονται δε επιµέρους παρεµβάσεις προς το σκοπό
της συµπλήρωσης κενών του Κανονισµού και της αποτελεσµατι-
κότερης λειτουργίας των Υπηρεσιών της Βουλής. 

Στο άρθρο 1 καταργούνται σταδιακά άνω των σαράντα θέσεις
µετακλητών υπαλλήλων της Βουλής στα γραφεία ιδίως πρώην
Προέδρων της Βουλής, πρώην Πρωθυπουργών και πρώην Προ-
έδρων Κοινοβουλευτικών Οµάδων.

Επίσης, ορίζεται ρητώς ότι µε την πάροδο δύο κοινοβουλευτι-
κών περιόδων µετά τη λήξη της θητείας τους στα γραφεία των
πρώην Προέδρων της Βουλής και πρώην Πρωθυπουργών µπορεί
να διορίζεται µόνο ένας µετακλητός υπάλληλος. Συγκεκριµένα,
µία θέση µετακλητού υπαλλήλου στα γραφεία των πρώην Προ-
έδρων της Βουλής και µία θέση µετακλητού υπαλλήλου στα γρα-
φεία των πρώην Πρωθυπουργών καταργείται µε την έναρξη της
επόµενης δεύτερης συνόδου της τρέχουσας βουλευτικής περιό-
δου, άρθρο 1 παράγραφος 1α’.

Μία ακόµα θέση µετακλητού υπαλλήλου στα γραφεία των
πρώην Προέδρων της Βουλής και µία ακόµα θέση µετακλητού
υπαλλήλου στα γραφεία των πρώην Πρωθυπουργών καταργούν-
ται µε την έναρξη της επόµενης βουλευτικής περιόδου, άρθρο 1
παράγραφος 1α’. 

Η θέση του µετακλητού υπαλλήλου, βοηθητικού προσωπικού
στα γραφεία των πρώην Προέδρων της Βουλής καταργείται µε
την έναρξη της επόµενης βουλευτικής περιόδου, άρθρο 1 παρά-
γραφος 1β’. 

Η θέση µετακλητού υπαλλήλου που δικαιούνταν οι πρώην Αν-
τιπρόεδροι  των κοινοβουλευτικών κυβερνήσεων, καθώς και η θέ-
ση µετακλητού υπαλλήλου που δικαιούνταν οι πρώην Πρόεδροι
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων καταργούνται µε την έναρξη της
επόµενης βουλευτικής περιόδου, άρθρο 1 παράγραφος 1γ’. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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Εδώ θα ήθελα να σηµειώσουµε το εξής. Θα ήθελα σε αυτό το
σηµείο, εάν οµοφώνως προκύψει στο τέλος, να αναφερθώ σε µία
αλλαγή που έχει ζητηθεί και είναι σωστή, διότι λέει ότι «στην πε-
ρίπτωση γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 1 της Πρότασης του
Προέδρου της Βουλής «για την τροποποίηση διατάξεων του Κα-
νονισµού της Βουλής Μέρος Β’, όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο
ως εξής: «Όταν συντρέχουν στο ίδιο πρόσωπο και οι δύο ιδιότη-
τες…» -δηλαδή, το λέω ευθέως, όταν συντρέχουν στο ίδιο πρό-
σωπο και οι δύο ιδιότητες του πρώην Αντιπροέδρου Κοινοβου-

λευτικής Κυβέρνησης µε αυτήν του πρώην Προέδρου πολιτικού
κόµµατος- «οι προβλεπόµενες στις παραπάνω περιπτώσεις Η και
Θ διατηρείται µία από τις δύο θέσεις που προβλέπονταν σε
αυτές», δηλαδή να µην κόβονται και οι δύο µετακλητοί. Υπάρ-
χουν ελάχιστες περιπτώσεις που έχουν σχέση µε αυτό και σωστό
είναι να το διευκρινίσουµε. 

(Η προαναφερθείσα αλλαγή-προσθήκη εδαφίου στην περί-
πτωση γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 1 της Πρότασης του
Προέδρου της Βουλής έχει ως εξής:

2068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Από την επό-
µενη βουλευτική περίοδο ορίζεται ρητώς ότι στα γραφεία πρώην
Προέδρων της Βουλής και στα γραφεία πρώην Πρωθυπουργών
που διετέλεσαν Βουλευτές και Αρχηγοί κόµµατος και έλαβαν
ψήφο εµπιστοσύνης της Βουλής, µπορούν να απασχολούνται
τρεις µετακλητοί υπάλληλοι για δύο βουλευτικές περιόδους µετά
τη λήξη της θητείας τους, άρθρο 1 παράγραφος 2α’. 

Μετά τη λήξη των ως άνω δύο βουλευτικών περιόδων, δι-
καιούνται µόνο µία θέση µετακλητού υπαλλήλου, άρθρο 1 παρά-
γραφος 2β’. 

Για το άρθρο 2, προτείνεται η µετεγκατάσταση των πρώην
Προέδρων της Βουλής και πρώην Πρωθυπουργών, εφόσον δεν
έχουν εκλεγεί Βουλευτές, από το Βουλευτήριο σε άλλα κτήρια
της Βουλής, προκειµένου να εξευρεθούν στο κεντρικό κτήριο της
Βουλής οι χώροι οι οποίοι είναι αναγκαίοι για την εξυπηρέτηση
του κοινοβουλευτικού έργου. 

Επίσης, διατίθενται –αυτό το συµπληρώνουµε στο προηγού-
µενο- έως τρεις υπάλληλοι και µέχρι τέσσερις αστυνοµικοί στους
πρώην Προέδρους της Βουλής και Πρωθυπουργούς. Δεν ήταν
µόνο για τους πρώην Πρωθυπουργούς, το διευκρινίζω.   

Άρθρο 3 και 4. Καθορίζεται ο τρόπος πλήρωσης θέσεως στο
γραφείο του Προέδρου της Βουλής, κατ’ αντιστοιχία προς τις
ρυθµίσεις του π. δ. 3/2005 για την Κυβέρνηση και τα κυβερνητικά
όργανα. 

Στο άρθρο 5 ρυθµίζονται ζητήµατα αναγνώρισης προϋπηρε-
σίας εκτός Βουλής των υπαλλήλων της κατά αντιστοιχία προς τα
οριζόµενα στο ν. 4024/2011.

Στο άρθρο 6 επιλύονται ζητήµατα που αφορούν σε συµβάσεις
εργασίας ορισµένου χρόνου στη Βουλή που έχουν ήδη λήξει και
ορίζεται ότι µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής δύναται
µετά από σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής Κανονισµού να προσ-
δίδεται αναδροµική ισχύς σε ανανεώσεις τέτοιων συµβάσεων
υπό την προϋπόθεση ότι αποδεικνύονται προσηκόντως η παρα-
σχεθείσα συνεχής και αδιάλειπτη εργασία κατά το χρόνο ανα-
δροµής.

Στο άρθρο 7, προκειµένου να πληρωθεί κενό στις ρυθµίσεις
του Κανονισµού σε σχέση µε το χρόνο συγκρότησης του υπηρε-
σιακού συµβουλίου για τους υπαλλήλους της Βουλής και να αν-
τιµετωπιστούν ζητήµατα από την καθυστερηµένη συγκρότησή
του, κατά την παράγραφο 5 του άρθρου 90 του Κανονισµού της
Βουλής, εισάγεται ρύθµιση αντίστοιχη προς τη διάταξη του άρ-
θρου 159 παράγραφος 14 του ν. 3528/2007 (ΦΕΚ Α/28/2007), ό-
πως τροποποιήθηκε µε την παράγραφο 2 του ν. 4275/2014. 

Ορίζεται ρητώς ότι µέχρι την 1-3-2016 όλοι οι Ειδικοί Κανονι-
σµοί οργάνωσης και λειτουργίας των Υπηρεσιών της Βουλής που
έχουν εκδοθεί κατ’ εξουσιοδότηση των παραγράφων 1 και 2 του
άρθρου 100, πρώην 106, του ’94 εντάσσονται στον παρόντα Κα-
νονισµό κατά τις γενικές διατάξεις τους. Αυτό που σας έλεγα,
δηλαδή, προηγούµενα για τους ειδικούς Κανονισµούς για επιµέ-
ρους λειτουργίες, υπηρεσίες κ.λπ. της Βουλής.

Στο άρθρο 9 µε την 4932/2013 απόφαση της Ολοµέλειας του
Ελεγκτικού Συνεδρίου κρίθηκε ότι ο Κανονισµός της Βουλής Μέ-
ρος Β’ δεν µπορεί να ρυθµίζει συνταξιοδοτικά θέµατα των υπαλ-
λήλων του Κοινοβουλίου, καθόσον τέτοιες ρυθµίσεις πρέπει να
περιλαµβάνονται αποκλειστικά σε ειδικό συνταξιοδοτικό νόµο,
αφού προηγουµένως έχει τηρηθεί η διαδικασία της γνωµοδότη-
σης του Ελεγκτικού Συνεδρίου, άρθρο 73 παράγραφος 2 του
Συντάγµατος. Για τον λόγο αυτό και προκειµένου να εναρµονι-
στεί ο Κανονισµός της Βουλής προς την ανωτέρω απόφαση προ-
τείνεται η κατάργηση των σχετικών ρυθµίσεών του.

Στο άρθρο 10 αποσαφηνίζεται ότι η εκκαθάριση των εξόδων
της Βουλής διενεργείται από τον προϊστάµενο της Διεύθυνσης
Οικονοµικών Υπηρεσιών της Βουλής και ορίζονται οι αναπληρω-
τές του.

Στο άρθρο 11 προτείνεται η τροποποίηση της παραγράφου 2
του άρθρου 152 του Κανονισµού της Βουλής, προκειµένου να
µπορεί να συµµετέχει στο τεχνικό συµβούλιο της Βουλής υπάλ-
ληλος προερχόµενος από το Υπουργείο Υποδοµών Μεταφορών
και Δικτύων αντί του Υπουργείου Ανάπτυξης που προβλέπεται
σήµερα λόγω αλλαγής των αρµοδιοτήτων των Υπουργείων.

Στο άρθρο 12 ορίζεται ο χρόνος έναρξης ισχύος της προτει-

νόµενης τροποποίησης. 
Αυτό όλο το πακέτο που έχει σχέση µε το Τµήµα Β’ έρχεται ως

κώδικας –αυτό λέει ο Κανονισµός- στη Βουλή, δηλαδή δεν αλλά-
ζει. Δεν µπορεί να αλλάξει κάτι µέσα από τη συγκεκριµένη συζή-
τηση. Οι αλλαγές µπορούν να γίνουν µόνο στην επιτροπή που
προετοιµάζει µε εκπροσώπους όλων των κοµµάτων αυτές τις ει-
σηγήσεις αυτήν την πρόταση που φέρνει προς ψήφιση. 

Ενδεχοµένως για κάποια οριακά ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν κυρίως µε πρώην πρωθυπουργούς, προέδρους κ.λπ. µπορεί
να υπάρχουν κάποιες επιπλέον ή επιµέρους ενστάσεις για κά-
ποιες λεπτοµέρειες απ’ αυτές αποφάσεις που θα πάρουµε σή-
µερα, οποιαδήποτε αλλαγή ήθελε να προκύψει, στην επόµενη
φορά -που επαναλαµβάνω ότι θα είναι σε κάποιο διάστηµα πολύ
λίγων µηνών που θα απασχοληθούµε µε το Τµήµα Α’ του Κανο-
νισµού ή και µε άλλα πράγµατα- πάλι θα αλλάξουν εάν κριθεί
µέχρι τότε οµοφώνως από τα κόµµατα ότι µπορεί να αλλάξει. Δη-
λαδή δεν είναι κάτι που το αλλάζουµε και µένει εσαεί. Εάν υπάρ-
χουν κάποια πράγµατα εύλογα τα οποία θα πρέπει και πάλι να
αλλάξουν, µε απόφαση της Βουλής θα αλλάξουν.

Σας ευχαριστούµε πολύ. Είπε και η Πρόεδρος ποια είναι κα-
νονικά η προβλεπόµενη διαδικασία. Δεν γίνεται µια ιδιαίτερη συ-
ζήτηση. Αλλά θα ήταν καλό, επειδή ξεκινάει µια συζήτηση
δυναµική γύρω από τον Κανονισµό, να µιλήσουν από πέντε
λεπτά. Θα συνεισέφερε σε όλους µας µια τέτοια συζήτηση, να
διαθέσουµε µισή ώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιώτα Κοζοµπόλη-Αµα-
νατίδη για πέντε λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, απ’ όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής είχε εκφραστεί η αναγκαιότητα για την τροποποίηση του Κα-
νονισµού της Βουλής. Ανταποκρινόµενη στην αναγκαιότητα
αυτή, η Επιτροπή Κανονισµού στην πρώτη της συνεδρίαση κιό-
λας έθεσε το θέµα αυτό.

Με οµοφωνία θα έλεγα –υπήρξε µόνο µία επιφύλαξη από έναν
µόνο εκπρόσωπο κόµµατος- όλων των εκπροσώπων των κοµµά-
των στην Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής αποφασίστηκε να
τροποποιηθεί ο Κανονισµός σταδιακά, έτσι ώστε µέχρι τον Απρί-
λιο του 2016 να έχει ολοκληρωθεί η τροποποίησή του. 

Στη συνεδρίαση της Επιτροπής Κανονισµού της Βουλής που
έγινε στις 5-11-2015 αποφασίστηκε να γίνουν ορισµένες τροπο-
ποιήσεις που έρχονται σήµερα προς ψήφιση στη Βουλή µε κρι-
τήριο και γνώµονα την εξοικονόµηση δαπανών από τη µείωση
του προσωπικού της Βουλής από τοµείς που δεν παράγουν κοι-
νοβουλευτικό έργο, να βελτιωθεί η λειτουργία του κοινοβουλευ-
τικού έργου µε την εξοικονόµηση χώρων εντός του Βουλευ-
τηρίου, επίσης µε γνώµονα και κριτήριο την τακτοποίηση εκκρε-
µών εργασιακών ζητηµάτων ατόµων απασχολουµένων στη
Βουλή και επίσης στην εξοικονόµηση της διαφάνειας µε την ενο-
ποίηση όλων των Ειδικών Κανονισµών και των διάσπαρτων δια-
τάξεων που υπάρχουν και αφορούν τη λειτουργία της Βουλής. 

Με τις σηµερινές τροποποιήσεις τροποποιείται ο Ειδικός Κα-
νονισµός της Βουλής, είναι το Β’ Μέρος του Κανονισµού που έχει
δηµοσιευτεί στο ΦΕΚ το 2007. Οι σηµερινές διατάξεις, τα σηµε-
ρινά άρθρα είναι συνολικά έντεκα, δώδεκα µε την ηµεροµηνία
της ισχύος. Είναι συνολικά δώδεκα, τα έντεκα εκ των οποίων τρο-
ποποιούν το Β’ Ειδικό Μέρος. Μία µόνο διάταξη τροποποιεί τον
Κανονισµό της Βουλής που όλοι έχουµε στα χέρια µας και γνω-
ρίζουµε.

Θα ήθελα να πω ακόµη µία αρχή η οποία επιτάσσει τις συγκε-
κριµένες τροποποιήσεις που κάνουµε σήµερα: Είναι η κωδικο-
ποίηση όλων των τµηµάτων του Κανονισµού της Βουλής και αυτό
το µικρό βιβλιαράκι που γνωρίζουµε όλοι και εκείνες οι διατάξεις
που βρίσκονται στο Β’ Μέρος του Κανονισµού, αλλά και άλλες
διάσπαρτες διατάξεις και η ενοποίησή τους σε ένα ενιαίο σώµα. 

Συνοπτικά πολύ –τα παρουσίασε και ο κύριος Πρόεδρος- θα
έλεγα ότι µε το σηµερινό άρθρο 1 καταργούνται σταδιακά, ώστε
να µη γίνουν απολύσεις, άνω των σαράντα θέσεων µετακλητών
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υπαλλήλων της Βουλής στα γραφεία ιδίως των πρώην Προέδρων
της Βουλής, των πρώην Πρωθυπουργών και των πρώην Προ-
έδρων Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Επίσης, ορίζεται ρητώς ότι
µε την πάροδο δύο βουλευτικών περιόδων µετά τη λήξη της θη-
τείας τους στα γραφεία των πρώην Προέδρων της Βουλής και
πρώην Πρωθυπουργών µπορεί να διορίζεται µόνο ένας µετακλη-
τός υπάλληλος. 

Με το άρθρο 2 προβλέπεται η µετεγκατάσταση των πρώην
Προέδρων της Βουλής και πρώην Πρωθυπουργών, εφόσον δεν
έχουν εκλεγεί Βουλευτές, από το Βουλευτήριο σε κτήρια εκτός
Βουλής. 

Με τα άρθρα 3 και 4 καθορίζεται ο τρόπος πλήρωσης των θέ-
σεων στο Γραφείο του Προέδρου της Βουλής κατ’ αντιστοιχία
και τις ρυθµίσεις του π. δ. 63/2005, το οποίο καθορίζει τον τρόπο
που ορίζονται οι υπάλληλοι, οι εργαζόµενοι στην Κυβέρνηση και
τα κυβερνητικά όργανα.

Με τα άρθρα 5 και 9 ρυθµίζονται ζητήµατα αναγνώρισης υπη-
ρεσίας και συνταξιοδοτικά θέµατα, σύµφωνα µε το ν. 4024/2011,
που είναι ο νόµος που ρυθµίζει ζητήµατα δηµοσίου. Εδώ είναι
αυτονόητο ότι οι ενδεχόµενες αλλαγές από το αναµενόµενο νο-
µοσχέδιο για τα ασφαλιστικά θα εναρµονιστούν µε τις συγκεκρι-
µένες διατάξεις του Κανονισµού της Βουλής. 

Με το άρθρο 6 επιλύονται ζητήµατα που αφορούν σε συµβά-
σεις εργασίας ορισµένου χρόνου που έχουν λήξει, αλλά οι ερ-
γαζόµενοι προσφέρουν κανονικά τις υπηρεσίες τους. Εδώ
ορίζεται ότι µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής, που θα έχει
αναδροµική ισχύ, δύναται, µετά από σύµφωνη γνώµη της Επι-
τροπής Κανονισµού, να προσδίδεται αναδροµική ισχύς στις ανα-
νεώσεις τέτοιων συµβάσεων υπό την προϋπόθεση ότι αποδεικ-
νύεται προσηκόντως η συνεχής και αδιάλειπτη εργασία κατά τον
χρόνο της αναδροµής.

Με το άρθρο 7 ρυθµίζονται θέµατα σε σχέση µε το χρόνο συγ-
κρότησης υπηρεσιακού και πειθαρχικού συµβουλίου για τους
υπαλλήλους της Βουλής. Και επειδή αυτά τα συµβούλια εκλέ-
γονται για διετία, υπάρχει συγκεκριµένη διάταξη και η τωρινή θη-
τεία αρχίζει στις 14 Οκτωβρίου 2015 και λήγει στις 31 Δεκεµβ-
ρίου 2016.

Το άρθρο 8 είναι ένα πολύ σηµαντικό άρθρο. Είναι εκείνο που
ορίζει ότι όλες οι διάσπαρτες διατάξεις του Κανονισµού του Α’
και Β’ Μέρους και όπου αλλού βρίσκονται θα συνενωθούν µέχρι
το Μάρτιο του 2016 και αποσαφηνίζονται συγκεκριµένα τεχνικά
και ειδικά θέµατα. Εδώ να επαναλάβω, τελειώνοντας, αυτό που
είπε και ο κύριος Πρόεδρος, ότι σήµερα είναι η έναρξη αυτής
της διαδικασίας που ξεκινά σήµερα και θα ολοκληρωθεί µέχρι το
Μάρτιο του 2016.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κατ’ αρχάς, να διευκρινίσω ότι συµφω-

νούµε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε όλες τις
διατάξεις που έχει η τροποποίηση του Β’ Μέρους του Κανονι-
σµού, αλλά θα ήθελα να εντοπίσω σε ποια σηµεία υπάρχει µια
διαφορά στην οποία θα πρέπει να δώσουµε µια ιδιαίτερη προ-
σοχή.

Εγώ νοµίζω ότι περισσότερη προσοχή πρέπει να δώσουµε
στην άρση της αδικίας που είχε γίνει στους υπαλλήλους ιδιωτι-
κού δικαίου ορισµένου χρόνου που ήταν στη Βουλή. Νοµίζω ότι
επιλύεται προσωρινά. Εύχοµαι, ελπίζω και πιστεύω ότι θα συνε-
χίσει ο κύριος Πρόεδρος αυτήν την προσπάθεια, για να επιλυθεί
οριστικά αυτό το θέµα.

Η δεύτερη αλλαγή την οποία έχουµε είναι η κατάργηση σα-
ράντα θέσεων µετακλητών υπαλλήλων από ορισµένους τέως και
πρώην Προέδρους της Βουλής, όπως πρώην και τέως Πρωθυ-
πουργούς. Αυτό γίνεται για λόγους οικονοµίας, διότι πράγµατι
θα ήθελα να σας αποδείξω ότι η Βουλή κάνει οικονοµία. Θα
ήθελα να σας αναφέρω µόνο ότι ο προϋπολογισµός της Βουλής
για το 2009 ήταν 222.140.000 ευρώ και για το 2015 είναι
139.922.000 ευρώ. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι στη Βουλή έ-
χουµε κάνει σ’ αυτήν την περίοδο 37% µειώσεις. Και δεν είναι

µόνο αυτές οι µειώσεις, αυτά είναι σε ό,τι αφορά τον προϋπολο-
γισµό. Εάν δείτε τον απολογισµό του προϋπολογισµού της Βου-
λής, θα δείτε ότι επανειληµµένως εµείς γυρίζουµε χρήµατα στο
Γενικό Λογιστήριο. Υπήρξε χρονιά που γυρίσαµε 22 εκατοµµύ-
ρια, άλλη χρονιά 18 εκατοµµύρια και άλλη χρονιά 10 εκατοµµύ-
ρια. Αυτά όλα, λοιπόν, εντάσσονται στη δυνατότητα που έχουµε
να προσφέρουµε στην εθνική οικονοµία τώρα σ’ αυτήν τη δύ-
σκολη περίοδο που ζει η χώρα µας.

Εκείνο στο οποίο θα ήθελα να δώσω πραγµατικά µεγάλη ση-
µασία, επειδή έχω λάβει πολλές φορές µέρος στην Επιτροπή Κα-
νονισµού της Βουλής σε πολλές δεκαετίες πριν, είναι η τρο-
ποποίηση που γίνεται -και είναι πολύ σηµαντική- για τους Ειδι-
κούς Κανονισµούς. Οι Ειδικοί Κανονισµοί πάντοτε -θα σας πω ευ-
θέως- ήταν ένα όπλο σχεδόν στα χέρια κάθε Προέδρου.
Χαίροµαι που αυτήν την περίοδο αποφασίζουµε τους Ειδικούς
Κανονισµούς να τους εντάξουµε στον Γενικό Κανονισµό. Είναι
ένα πολύ σηµαντικό θέµα. Νοµίζω ότι αυτό έπρεπε να είχε γίνει,
χαίροµαι που γίνεται τώρα και είναι µια προσπάθεια την οποία
θα στηρίξουµε όλοι µας.

Θα ήθελα να κάνω και δυο-τρεις γενικές παρατηρήσεις. Τώρα
αυτά αφορούν την τροποποίηση του Κανονισµού στο Β’ Μέρος.
Θέλω να ασχοληθούµε πραγµατικά µε την τροποποίηση του Κα-
νονισµού στο Α’ Μέρος, στο Κοινοβουλευτικό Μέρος. 

Η Βουλή έχει προχωρήσει πολύ. Και όταν λέω ότι έχει προχω-
ρήσει, αυτήν τη στιγµή έχουµε οκτακοµµατική Βουλή. Έχουν αλ-
λάξει τα δεδοµένα. Πρέπει να αλλάξουµε και τη ροή σε ό,τι
αφορά το κοινοβουλευτικό µας έργο. Εγώ θα πρότεινα, λοιπόν –
και το έχω κάνει πρόταση και προς τον κύριο Πρόεδρο- απ’ όλα
τα κόµµατα να δοθούν προτάσεις για όλα τα άρθρα του Κοινο-
βουλευτικού Μέρους του Κανονισµού, του Α’ Μέρους δηλαδή,
να υπάρξει συγκερασµός απόψεων και αυτές να τις εντάξουµε
σε µια γενναία τροποποίηση –το εννοώ- του Α’ Μέρους του Κα-
νονισµού της Βουλής.

Αφού µιλήσαµε για οικονοµία, θα ήθελα εδώ να εξάρω και κάτι
το οποίο περνά σχεδόν απαρατήρητο. Εγώ θα ήθελα να ευχαρι-
στήσω, κατ’ αρχάς, απ’ αυτήν τη θέση όλους τους υπαλλήλους
της Βουλής και τη Φρουρά της Βουλής για τις άοκνες προσπά-
θειες που καταβάλλουν, διότι όλοι όσοι παρακολουθούν το Κοι-
νοβούλιο νοµίζουν ότι οι υπάλληλοι της Βουλής υπάρχουν στη
Βουλή µόνο όταν λειτουργεί το Κοινοβούλιο εδώ στην Αίθουσα
της Ολοµελείας ή στις επιτροπές. Δεν γνωρίζουν ότι τις περισ-
σότερες φορές που εµείς φεύγουµε στη 1 και στις 2 η ώρα από
εδώ κάθονται άλλες τέσσερις-πέντε ώρες οι Υπηρεσίες της Βου-
λής, και οι πρακτικογράφοι και οι στενογράφοι, για όλες τις
άλλες εργασίες οι οποίες πρέπει να ακολουθήσουν και το κοινο-
βουλευτικό µας έργο. 

Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και πραγµατικά έχουν συνει-
σφέρει και οικονοµικά, διότι οι µειώσεις των αποδοχών που
έχουν γίνει στους υπαλλήλους της Βουλής είναι και αυτές γεν-
ναίες. 

Και τώρα θα µιλήσω και για τους Βουλευτάς. Επειδή µας έχουν
κατηγορήσει πάρα πολύ για πολλά θέµατα, δεν επιτρέπω κατη-
γορίες όσον αφορά τους Βουλευτάς σε σχέση µε το πόθεν έσχες
τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά θέλω, κυρία Πρόεδρε.
Είµαστε το µόνο µέρος του ελληνικού λαού που τα πόθεν

έσχες µας είναι αναρτηµένα ανά πάσα στιγµή στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».
Ανά πάσα στιγµή! Και µάλιστα όταν ήµουν Πρόεδρος της Επι-
τροπής του άρθρου 21 για το πόθεν έσχες, σκεφθείτε ότι µαζί
µε τους λογαριασµούς µας, µαζί µε τους αριθµούς λογαριασµών,
µαζί µε τα ποσά, στην τελευταία σελίδα υπήρχε και η υπογραφή
µας, όλων και πρωθυπουργών και προέδρων βουλής και βουλευ-
τών και υπουργών και ήταν πολύ εύκολο για µερικούς να σκανά-
ρουν την υπογραφή και να προβούν σε οποιαδήποτε παράνοµη
ενέργεια. Τότε λάβαµε την απόφαση, τουλάχιστον η τελευταία
σελίδα που είχε µόνο την υπογραφή, να µην υπάρχει. 

Είµαστε το µόνο µέρος και το µόνο τµήµα του ελληνικού λαού
που γίνεται όχι δειγµατοληπτικός έλεγχος, έλεγχος πόθεν έσχες
και στους τριακόσιους και στους τετρακόσιους πενήντα, όταν
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αφορά µία καινούργια Βουλή ή άλλους υπόχρεους. Για να µην
πω ότι σε άλλα τµήµατα του ελληνικού λαού γίνεται µόνο δειγ-
µατοληπτικός έλεγχος και σε πολλές περιπτώσεις δεν γίνεται.

Θα ήθελα να κλείσω, αναφέροντας ορισµένα θέµατα γενικά,
που θα ήθελα να τα λάβουν υπ’ όψιν οι κύριοι συνάδελφοι. Σας
προτρέπω να επισκεφθείτε τη Μπενάκειο Βιβλιοθήκη. Είναι στη
Λένορµαν, το παλιό καπνεργοστάσιο. Πηγαίνετε να δείτε τι
έχουµε κάνει εκεί. Πηγαίνετε να δείτε η Βιβλιοθήκη της Βουλής
τι θησαυρούς έχει. Πηγαίνετε να δείτε τι πλούσιο αρχείο έχει η
Βιβλιοθήκη της Βουλής.

Εγώ πρότεινα και στον κύριο Πρόεδρο να κάνουµε ορισµένες
επισκέψεις κατά τµήµατα, να επισκεφθούµε τη Μπενάκειο Βιβλιο-
θήκη, για να δείτε τι θησαυρός υπάρχει εκεί.

Και κάτι άλλο. Όλοι γνωρίζουµε ότι η Παλαιά Βουλή δεν ανήκει
σε µας. Η Παλαιά Βουλή, όπως γνωρίζετε, το παλαιό Βουλευτή-
ριο, δεν ανήκει στη Βουλή των Ελλήνων, είναι ιδιοκτησία του
Υπουργείου Πολιτισµού και µάλιστα το έχει παραχωρήσει µε δε-
καετή σύµβαση στο Εθνολογικό Μουσείο. Θα πρέπει όλα τα κόµ-
µατα να κάνουµε µία προσπάθεια, ώστε το Παλαιό Κοινοβούλιο
να περιέλθει στην ιδιοκτησία της Βουλής των Ελλήνων, όπως
άνηκε κατά το παρελθόν.

Το τελευταίο που θα ήθελα να πω και ευχαριστώ για την ανοχή
σας, είναι το εξής: Έχω διατελέσει δύο φορές Πρόεδρος της
Επιτροπής για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Προτείνω, λοι-
πόν, και προτρέπω επιτροπές δικές µας κατά καιρούς να µπο-
ρούν να συνεδριάζουν ή στο Βουλευτήριο στο Ναύπλιο ή στο
Ιόνιο Βουλευτήριο στην Κέρκυρα. Βλέπω του Κερκυραίου συνα-
δέλφου του άρεσε αυτό! 

Θέλουν ορισµένες βελτιώσεις, αλλά θα µπορέσουµε να το κά-
νουµε αυτό και νοµίζω ότι θα είναι επιτυχία όλων µας, αν σε αυτά
τα θέµατα οµονοήσουµε, όπως και σήµερα που οµονοήσαµε
στην τροποποίηση του Κανονισµού. Διότι δεν είχε αρνητική ψήφο
η τροποποίηση του Κανονισµού, ένα «παρών» είχε, τροποποίηση
δεν είχε. Θα ήθελα να οµονοήσουµε και σε αυτά τα θέµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε τον κ. Τραγάκη. 

Ο κ. Παππάς έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα µιλήσω από εδώ επ’ ολίγον.
Χωρίς να θέλω να αντιδικήσω µε τον κ. Τραγάκη, ο οποίος είναι

Βουλευτής από το 1974, αν δεν απατώµαι, θέλω να κάνω κάποιες
επισηµάνσεις σε αυτά που ακούσαµε. 

Είναι πολύ έµπειρος πολιτικός, στρογγύλεψε τον λόγο του,
µας είπε ότι χαίρεται που αλλάζει ο Ειδικός Κανονισµός αυτήν
την περίοδο και µου γεννάται, όπως γεννάται σε κάθε παρόντα
Βουλευτή και Βουλευτίνα, αλλά  και σε αυτούς που µας παρακο-
λουθούν, το ερώτηµα: Γιατί δεν έγινε αλλαγή επί Προεδρίας του
κ. Μεϊµαράκη; Δηλαδή, µας είπε µεν τη χαρά του ο κ. Τραγάκης,
αλλά δεν µας αιτιολόγησε και γιατί δεν έγινε πριν. Ένα το κρα-
τούµενο.

Δεύτερον, επειδή ανεφέρθη στα πόθεν έσχες, λέγοντας ότι οι
Βουλευτές είµαστε οι καταδιωκόµενοι από το σύστηµα το οικο-
νοµικό και το µιντιακό, θέλω να πω το εξής: Τουλάχιστον σε ό,τι
αφορά τους Βουλευτές και το κόµµα της Χρυσής Αυγής, τα τρία
τελευταία χρόνια εµείς εξεταστήκαµε από το ΣΔΟΕ, και τα κοµ-
µατικά µας ταµεία και τα πόθεν έσχες όλων των Βουλευτών της
Χρυσής Αυγής, ακόµη και όσων δεν επανεξελέγησαν τον Ιούνιο
του 2013.

Ερωτώ, λοιπόν, και τον κ. Τραγάκη προσωπικά: Με τι, κύριε
Τραγάκη, ψυχικό σθένος έρχεστε και µας λέτε εδώ για το πόθεν
έσχες, όταν το δικό σας κόµµα, στέλεχος του δικού σας κόµµα-
τος, δελφίνος του δικού σας κόµµατος όχι µόνο δεν δέχεται
έλεγχο στα οικονοµικά αλλά λέει κιόλας να διαγραφούν τα 200
εκατοµµύρια που χρωστάει η Νέα Δηµοκρατία και να µη διαγρα-
φούν από το φτωχό λαουτζίκο που είναι έτοιµη η συγκυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µαζί µε τους διεθνείς τοκογλύφους να του πάρει
την πρώτη κατοικία, το σπίτι που κατοικεί; 

Αυτά ήταν εκτός αυτών που ήθελα να πω, αλλά πήρα την ευ-
καιρία από την εισήγηση του αγαπητού -κατά τα άλλα- κ. Τρα-
γάκη. Κατ’ αρχάς, θέλω να εκφράσω την ικανοποίησή µου, κυρία

Πρόεδρε, που το θέµα του Κανονισµού, του παραρτήµατος, της
προσθήκης Β’ στον Κανονισµό έρχεται τελικά προς συζήτηση
στην Ολοµέλεια, διότι στην επιτροπή που συµµετείχα, υπήρξε η
πρόταση –άκουσον, άκουσον- «ρε παιδιά, αφού συµφωνούµε
όλοι και δεν υπάρχει διαφωνία, ας το κλείσουµε εδώ και ας µην
το φέρουµε στην Ολοµέλεια». Δηλαδή, να συνεχισθεί η παρά-
δοση που έµεναν εδώ κρυφά από τον ελληνικό λαό όλα όσα γί-
νονται µέσα στη Βουλή; 

Να σας θυµίσω πάλι -γιατί µιλώ εκ µέρους του κόµµατός µου-
ότι η Χρυσή Αυγή ήταν αυτή που µε την είσοδό της στο ελληνικό
Κοινοβούλιο έκανε γνωστό το επτασφράγιστο µυστικό του πόσα
παίρνει ο Έλλην Βουλευτής. 

Σε ό,τι αφορά το παράρτηµα και τις αλλαγές του Κανονισµού,
θέλω να πω τις απόψεις µας και να αιτιολογήσω και τη στάση
µας. Λέω, λοιπόν, κατ’ αρχάς τούτο: Οι αλλαγές αυτές είναι άτολ-
µες. Είναι αλλαγές, οι οποίες δεν γίνονται µε τόλµη και δεν είναι
ριζικές αλλαγές. Λέµε σ’ αυτήν τη Β’ Σύνοδο αυτής της περιόδου,
µετά στην άλλη περίοδο, στη µεθεπόµενη περίοδο. Ως πότε, λοι-
πόν, το σηµαντικό συνταγµατικά –θα έλεγα- αξίωµα του Προ-
έδρου της Βουλής θα έχει τόσα δικτατορικά προνόµια; Δηλαδή,
ο Πρόεδρος της Βουλής συντηρεί κοµµατικό στρατό, ένας
πρώην Πρόεδρος της Βουλής συντηρεί κοµµατικό στρατό. 

Θα ήθελα να επισηµάνω τελειώνοντας ότι κάποιες κατευθύν-
σεις καθώς και αυτό που ζητήσαµε στην Επιτροπή Κανονισµού
της Βουλής είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Το δικό µας το
«παρών» έχει την έννοια, πρώτον, της ατολµίας και δεύτερον,
έχω να επισηµάνω και κάτι το οποίο ίσως να µην το ξέρουν οι
υπόλοιποι συνάδελφοι, ότι η ενηµέρωση των κοµµάτων έγινε κυ-
ριολεκτικά στο πόδι. Δηλαδή, η επιτροπή µας συνεδρίασε στις
10.00’ το πρωί. Εµείς δυστυχώς κόβοντας αυτήν τη συνήθεια και
την παράδοση που είχε το Κοινοβούλιο –εντός ή εκτός εισαγω-
γικών- παρανόµως δεν έχουµε Αντιπρόεδρο που το δικαιούµεθα
ως τρίτο κόµµα να έχουµε –δεν ξέρω για τα υπόλοιπα κόµµατα-
ενηµερωθήκαµε στις 15.00’ το µεσηµέρι της προηγουµένης προ-
τού συγκληθεί η επιτροπή. 

Αυτό, λοιπόν, δεν είναι κάτι, το οποίο είναι δεοντολογικά
σωστό, να ενηµερωνόµαστε για τόσα σπουδαία πράγµατα, τόσες
σπουδαίες αλλαγές στον Κανονισµό την τελευταία στιγµή. Αυτή
την έννοια έχει, λοιπόν, το «παρών» το δικό µας. Αυτές οι αλλα-
γές –τονίζω και πάλι- είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, αλλά δυ-
στυχώς είναι άτολµες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρία Πρό-

εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Θέλω να

κάνω µια ανασκευή για να διευκρινισθεί επιτόπου το ζήτηµα. Στη
διάρκεια της συνεδρίασης της επιτροπής αυτό που ειπώθηκε -
διότι έχει γίνει και στο παρελθόν- είναι ότι όταν έχει έρθει στην
Ολοµέλεια της Βουλής, απλώς θα υπάρξει η κατάθεση της άπο-
ψης των κοµµάτων χωρίς να χρειαστεί να συζητήσουµε κ.λπ.. Και
επ’ αυτού είπαµε τελικά «όχι, να δοθεί -ας πούµε- και ο λόγος για
πέντε λεπτά». Δεν υπήρξε πρόταση και ούτε θα µπορούσε να
γίνει χωρίς να έρθει στην Ολοµέλεια ακόµη κι αν συµφωνούσαµε
όλοι. Να το διευκρινίσουµε για να µη θίγονται… 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µε όλο το σεβασµό είναι
χώρος διαλόγου και µπορούµε να κάνουµε για µισό λεπτό ένα
διάλογο. Ήσασταν µάρτυρας καθώς και οι υπόλοιποι που ήταν
στην επιτροπή και υπήρξε πρόταση τέτοια. Δεν κατονόµασα
ποιος την έκανε. Όµως, υπήρξε η πρόταση «εντάξει, λοιπόν, τε-
λειώσαµε και αφού συµφωνούµε όλοι και δεν υπάρχει αρνητική
ψήφος, ας µην το πάµε στην Ολοµέλεια». Ε, συνεχίζεται έτσι η
κακή παράδοση της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ που όλα
ήταν κρυφά εδώ πέρα µέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το είπα
κι εγώ στην εισαγωγή αυτό. Νοµίζω ότι το θέµα έχει διευκρινι-
στεί. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
ένα λεπτό, για να λύσω αυτή την παρεξήγηση κατ’ αρχάς και
µετά για όλα τα άλλα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κατ’ αρχάς, η τροποποίηση του Κανο-
νισµού της Βουλής έρχεται µε τη διαδικασία των κωδίκων. Η δια-
δικασία των κωδίκων, βάσει του Κανονισµού τον οποίο θέλουµε
όλοι να τον υπηρετούµε, είναι ότι, όταν δεν υπάρχει αντίρρηση,
δεν συζητείται. Για τον λόγο αυτό έγινε και η πρόταση στην Επι-
τροπή Κανονισµού ότι εάν δεν υπάρχει αντίρρηση να µη συζητη-
θεί. 

Και τις άλλες φορές που γινόταν η τροποποίηση µε τη διαδι-
κασία των κωδίκων, γινόταν συζήτηση πάντοτε για όλα αυτά τα
θέµατα, είτε αφορούσαν τροποποίηση του Α’ Μέρους του Κανο-
νισµού είτε του Β’ Μέρους. 

Σε ό,τι αφορά όµως ορισµένα άλλα τα οποία ελέχθησαν, τα
αντιπαρέρχοµαι, γιατί δεν θέλω να δυναµιτίσω το κλίµα που
υπάρχει αυτή τη στιγµή, αναφορικά µε το ότι συµφωνούµε όλοι
σχεδόν για την τροποποίηση του Κανονισµού. Τα αντιπαρέρχο-
µαι. 

Εκείνο µόνο που θα ήθελα να τονίσω είναι ότι σε ό,τι αφορά
το θέµα και του «πόθεν έσχες» αλλά και της συµπεριφοράς απέ-
ναντι στα άλλα κόµµατα, θα πρέπει όλοι µας να είµαστε πολύ πιο
προσεκτικοί. Κι όταν λέω «όλοι µας», το εννοώ «όλοι µας». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Τραγάκη. 

Κύριε Γρηγοράκο, έχετε τον λόγο. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά έγινε µία ουσια-

στική συζήτηση στο Γραφείο του Προέδρου για τον Κανονισµό
της Βουλής. Πιστεύω ότι δεν έγινε αντιληπτό αυτό το οποίο είπε
ο Προέδρος, ότι, εφόσον είναι κώδικες, δεν χρειάζεται να γίνει
εκτενής συζήτηση στην Ολοµέλεια. 

Όµως, σήµερα, κύριε Πρόεδρε, µου δίνεται η ευκαιρία να
πάρω θέση και για άλλα θέµατα, µιας και υπάρχουν πέντε λεπτά
και έχει γίνει εκτενής, πραγµατικά, συζήτηση για την τροποποί-
ηση του Κανονισµού. 

Εγώ έχω συγκεκριµένες προτάσεις, τις οποίες έχω καταθέσει
και θα σας ξανακαταθέσω πάλι. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες προτάσεις, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως προς το θέµα του χρόνου οµιλίας των Βουλευτών, είναι και-
ρός να κάνουµε κάποια αρχή. Η Κυβέρνηση να έχει συγκεκριµένο
χρόνο οµιλίας, αλλά και οι Βουλευτές να έχουν συγκεκριµένο
χρόνο οµιλίας. 

Θα πρέπει να δούµε τι θα κάνουµε µε την αναβάθµιση διάφο-
ρων επιτροπών του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει οπωσδήποτε, όπως σας
είπα, να θεσµοθετήσουµε µία ειδική ηµερήσια διάταξη µία φορά
την εβδοµάδα –υπήρχε πάντα ένα τέτοιο αίτηµα, ήρθε η ώρα να
το πραγµατοποιήσετε εσείς- για όσες ερωτήσεις δεν απαντώνται
από Υπουργούς, να υπάρχει δηλαδή µία ειδική ηµερήσια διάταξη
για αναπάντητες ερωτήσεις από τους Υπουργούς. Ας το κάνουµε
τώρα, αφού δεν το κάναµε εµείς. 

Βέβαια, µία άλλη πρότασή µου είναι να µη µένει κενή καµµία
θέση Αντιπροέδρου στη Βουλή, διότι τα κόµµατα είναι πολλά και
ο φόρτος εργασίας είναι µεγάλος. Άρα, λοιπόν, η πρότασή µου
όσον αφορά τη θέση του επόµενου Αντιπροέδρου είναι ότι θα
έπρεπε να καταλαµβάνεται από το επόµενο κόµµα, εφόσον δεν
εκλεγεί από κάποιο άλλο κόµµα.

Όµως, σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η µέρα
κατά του φασισµού. Και επειδή βρισκόµαστε εδώ να συζητή-
σουµε, κύριε Πρόεδρε, είναι ευκαιρία, γιατί πιστεύω ότι η Βουλή,
το Σύνταγµα της χώρας, ο Κανονισµός της Βουλής είναι ακρο-
γωνιαίοι πραγµατικά λίθοι το δηµοκρατικού πολιτεύµατος και, ξέ-
ρετε, τα αγκάθια του κακού καιροφυλακτούν. 

Θα πάρω θέση για το θέµα του συναδέλφου µας του κ. Κου-
µουτσάκου. Θα πάρω θέση για το θέµα αυτό, γιατί ό,τι είδα
αυτές τις µέρες στα κανάλια είναι ντροπή για όλους εµάς. Πριν
από δύο µέρες, ένας έγκριτος δηµοσιογράφος –µπορείτε να το
δείτε και να το µάθετε- πήρε θέση για το αν ήταν ίδιο το αδίκηµα

του Κουµουτσάκου µε του Παπακωνσταντίνου. 
Αρχίζουµε µε συµψηφισµούς, κύριε Πρόεδρε. Βάζουµε τη Δη-

µοκρατία σε δίνη. Δεν είναι δυνατόν να γίνεται κάτι τέτοιο!
Πρόταση δική µου: Όποιος τολµάει και ακουµπάει Βουλευτή,

οποιονδήποτε Βουλευτή του ελληνικού Κοινοβουλίου, οποιοσδή-
ποτε τον ακουµπάει, για οτιδήποτε, το παράπτωµά του να είναι
ιδιώνυµο, να µην µπορεί να κρύβεται και να έχουµε όλα αυτά που
λέµε «ψάχνουµε να τον βρούµε» και κάποιοι, βέβαια, να έχουν
τεράστιες ευθύνες για αυτό. 

Εγώ λυπήθηκα πάρα πολύ γι’ αυτόν τον άξιο –δεν τον ήξερα
πολλά χρόνια- και αξιοπρεπή άνθρωπο, τον κ. Κουµουτσάκο -
ένας άνθρωπος που ποτέ δεν έχει δώσει δικαιώµατα- να του φέ-
ρεται ο οποιοσδήποτε µε αυτόν τον τρόπο και ο κύριος αυτός
πιθανόν να έλθει και στο ελληνικό Κοινοβούλιο, να γίνει και Βου-
λευτής. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει προάσπιση της δηµοκρατίας
µέσα από εµάς. Είναι λάθος να δίνουµε την ευκαιρία σε οποιον-
δήποτε να τα βάζει µε το πολιτικό σύστηµα, ειδικά τα τελευταία
πέντε χρόνια. Έστω και τώρα, µετά από πέντε χρόνια πρέπει να
προασπίσουµε τουλάχιστον το πολιτικό σύστηµα από την απαξία,
όχι µόνο αυτών οι οποίοι δέρνουν, αλλά αυτοί οι οποίοι κάθε
µέρα τρέχουν στο εδώλιο του κατηγορουµένου.

Κύριε Πρόεδρε, σας είπα προχθές στη Βουλή, µέσα στη σύ-
σκεψη, ότι αυτοί οι κύριοι δεν καταθέτουν ποτέ «πόθεν έσχες»,
ενώ εµείς το καταθέτουµε. 

Θα πρέπει, λοιπόν, κάποια στιγµή σε αυτή τη χώρα να ισχύουν
οι νόµοι. Όλοι, λοιπόν, αυτοί οι οποίοι βγαίνουν και κατηγορούν
το πολιτικό σύστηµα από τα µικρόφωνα που έχουν και διαθέτουν
ας είναι έντιµοι απέναντι στο πολιτικό σύστηµα το οποίο το κα-
τηγορούν. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καταθέτουν, αλλά δεν ελέγχονται.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Αυτό είπα. 
Ας έρθουν, λοιπόν, να ελεγχθούν κι αυτοί όπως ελέγχονται οι

Έλληνες Βουλευτές. Όµως, τους δίνουν βορά κάθε φορά, όχι
µόνο στο Σύνταγµα, έξω από τη Βουλή, αλλά και οπουδήποτε εµ-
φανιστούν Βουλευτές, λόγω του ότι κι εµείς τα τελευταία χρόνια
δεν πήραµε µέτρα για την προστασία του δηµοκρατικού πολιτεύ-
µατος. 

Νοµίζω ότι είµαι σαφής σ’ αυτό. Έτσι πιστεύω ότι σήµερα είναι
µια µέρα που πρέπει το δούµε κι αυτό, πρέπει να αυτοπροστα-
τευτούµε, διότι αυτή τη στιγµή είµαστε πραγµατικά έρµαια των
κακών διαθέσεων και των πολιτικών διαθέσεων κάποιων ανθρώ-
πων, οι οποίοι δεν έχουν ούτε πάτο ούτε κορυφή.

Σήµερα είναι η µέρα εναντίον του φασισµού. Ας το σκεφτούµε
αυτό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Παφίλη, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν θα χρησιµοποιήσω όλο τον
χρόνο, κυρία Πρόεδρε.

Γενικά συµφωνούµε στην κατεύθυνση αυτών των αλλαγών,
είναι ώριµες, αν και νοµίζουµε ότι θα µπορούσαν πιο νωρίς να γί-
νουν αυτές οι αλλαγές που αφορούν τους µετακλητούς και τον
αριθµό. Ωστόσο, γενικά δεν έχουµε αντίρρηση. 

Τώρα, για το θέµα του Κανονισµού συνολικά, οπωσδήποτε θα
έπρεπε να γίνει µια σοβαρή συζήτηση για την αλλαγή ορισµένων
άρθρων. Ξεκινάω από το Α’ Μέρος βέβαια και θέλω να επανα-
λάβω κάτι. Νιώθουµε την υποχρέωση τουλάχιστον να το πούµε
αυτό. Επειδή υπάρχουν πολλές διαµαρτυρίες ότι η Βουλή µετα-
τρέπεται σε Βουλή των Υπουργών και των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων -και δικαιολογηµένα διαµαρτύρονται Βουλευτές-, θα
ήθελα να πω ότι σε αυτό δεν φταίει ο Κανονισµός κυρίως. Σε
αυτό κυρίως φταίνε οι κυβερνήσεις που φέρνουνε όλα τα νοµο-
σχέδια επείγοντα και κατεπείγοντα, µε αποτέλεσµα να µην υπάρ-
χει χρόνος. Κι εδώ δεν είναι «φταίει ο γάιδαρος, χτυπάµε το
σαµάρι». Αυτή είναι η ουσία. Όσοι διαµαρτύρονται καλό είναι να
διαµαρτύρονται είτε από τη πλευρά της σηµερινής Κυβέρνησης
είτε της χθεσινής και της προχθεσινής, προς την κυβέρνησή τους
και όχι προς τον Κανονισµό.

Επίσης, σοβαρό ζήτηµα είναι αυτό το Β’ Μέρος που είπε και ο
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κ. Τραγάκης και ο κύριος Πρόεδρος, ότι εδώ έχουµε Κανονισµό
ο οποίος είναι ουσιαστικά στη διαχείριση του Προέδρου και που
δεν τον ξέρει καν ούτε η ίδια η Βουλή κι αυτά πρέπει πια να
βγουν στο φως της δηµοσιότητας. 

Τελειώνοντας, γιατί θα ανοίξει αυτή η συζήτηση εν όψει και
της τροποποίησης του Κανονισµού της Βουλής, αλλά και της
επερχόµενης -δεν ξέρουµε πότε- Αναθεώρησης του Συντάγµα-
τος, να σηµειώσουµε ότι ορισµένες αλλαγές που βρίσκουν το
φως της δηµοσιότητας ότι πιθανά να γίνουν και εµφανίζονται µε
δηµοκρατικό µανδύα είναι σε εντελώς αντίθετη κατεύθυνση. Κι
εµείς δεν είµαστε διατεθειµένοι, σαν Κοµµουνιστικό Κόµµα του-
λάχιστον, εν ονόµατι της επονοµαζόµενης εξυγίανσης του πολι-
τικού συστήµατος, να αποδεχτούµε ρυθµίσεις και αλλαγές οι
οποίες στην πραγµατικότητα προσπαθούν να στραγγαλίσουν
κόµµατα και ιδιαίτερα κόµµατα τα οποία στρέφονται κατά της
υπάρχουσας κατάστασης. 

Δεν λέω ούτε καταλογίζω προθέσεις σε κανέναν, λέω απλώς
αυτά που έρχονται στο φως της δηµοσιότητας και αυτά που προ-
ωθούνται και από το Συµβούλιο της Ευρώπης και από το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, τα οποία εµφανίζονται ως δήθεν εκδηµο-
κρατισµός και στην πραγµατικότητα έχουν στόχο να τσακίσουν,
να πνίξουν κάθε φωνή, η οποία αµφισβητεί το υπάρχον σύστηµα.

Σε αυτήν την κατεύθυνση εµείς δεν πρόκειται να συµφωνή-
σουµε και φυσικά θέλουµε να πούµε εκ των προτέρων ότι δεν
πρόκειται να υποταχθούµε. 

Για να ξεκαθαρίσω τη θέση µας, δεν έχουµε αντίρρηση σε
αυτές τις αλλαγές που γίνονται και στην πορεία θα καταθέσουµε
προτάσεις για γενικότερες αλλαγές που πρέπει να γίνουν στον
Κανονισµό της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Παφίλη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Λυκούδης. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω

σύντοµα δύο λόγια. 
Εµείς θεωρούµε ότι είναι θετικό το γεγονός ότι από την αρχή

της παρούσας περιόδου εκδηλώνεται το έµπρακτο ενδιαφέρον
της Βουλής και από τον Πρόεδρο για την τροποποίηση των δια-
τάξεων του Κανονισµού και έρχεται η σχετική πρόταση. 

Με τις παρούσες τροποποιήσεις επιδιώκεται µια ορθολογικό-
τερη κατανοµή χώρου και προσωπικού και γι’ αυτό η Επιτροπή
Κανονισµού νοµίζω ότι τις είδε στο σύνολό τους ως θετικές και
τις υπερψήφισε. Επαναλαµβάνω δε τη δική µας θετική ψήφο και
στη σηµερινή διαδικασία. 

Θα ήθελα να κάνω µόνο δύο γενικότερες παρατηρήσεις. Νο-
µίζω ότι αυτό είναι ένα έµπρακτο ενδιαφέρον, όσον αφορά το Β’
Τµήµα του Κανονισµού. Όµως, έχει πολύ µεγάλη σηµασία για
όλους µας και για τη σοβαρή, υπεύθυνη, ασφαλή και εύρυθµη
λειτουργία του Κοινοβουλίου να ασχοληθούµε στο επόµενο διά-
στηµα. Άλλωστε, ο Πρόεδρος της Βουλής µάς διαβεβαίωσε στην
Επιτροπή Κανονισµού ότι µέχρι τον Φεβρουάριο µε Μάρτιο θα
είµαστε σε µια συνεχή διαδικασία ενδεχόµενων αναθεωρήσεων. 

Νοµίζω ότι η Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής πρέπει να
ασχοληθεί µε τη διερεύνηση δυνατοτήτων τροποποίησης και
επαναδιατύπωσης του Κανονισµού για ζητήµατα όχι απλώς εύ-
ρυθµης, αλλά και ουσιαστικής λειτουργίας των κοινοβουλευτικών
διαδικασιών.

Ο χρόνος συµµετοχής των Βουλευτών στη συζήτηση των νο-
µοθετικών µας λειτουργιών, η ανάδειξη του ουσιαστικού και απο-
φασιστικού τους ρόλου, ο χρόνος και ο τρόπος παρέµβασης των
Υπουργών, η συγκεκριµενοποίηση και αυστηρή τήρηση του προς
συζήτηση θέµατος κάθε φορά από τους συναδέλφους που οµι-
λούν, είναι σοβαρά ζητήµατα προς αντιµετώπιση, τα οποία νο-
µίζω ότι έχουν εκτιµηθεί ως θέµατα προς συζήτηση από τους
συναδέλφους όλων των παρατάξεων. 

Έχει επανειληµµένως εκφραστεί η ένσταση των συναδέλφων
Βουλευτών –ξαναλέω- όλων των παρατάξεων, όταν αντιλαµβά-
νονται την παρουσία τους στην κοινοβουλευτική διαδικασία ως
παρουσία «κοµπάρσου» ή απλώς «χειροκροτητή» των Αρχηγών
των κοµµάτων. Και αυτό δεν είναι λειτουργία δική µας ως Βου-
λευτών. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα, µε το οποίο νοµίζω ότι πρέπει να ασχο-

ληθούµε –και είναι θέµα του Προέδρου να λάβει τις σχετικές
πρωτοβουλίες- και έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον, κατά τη γνώµη
µου, είναι το θέµα του καναλιού της Βουλής. Η ακριβής ρύθµιση
του χρόνου που χρειάζεται να αφιερώνει στις συνεδριάσεις των
επιτροπών ή της Ολοµέλειας το κανάλι, η επιλογή των συνεδριά-
σεων και γενικώς η διαχείριση του συνόλου της λειτουργίας του
είναι απολύτως αναγκαίο να προσδιοριστούν µε διαβουλεύσεις
και αποφάσεις συλλογικές και συναινετικές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι όλοι έχουµε αρκετές
εµπειρίες από τον τρόπο που λειτούργησε προσφάτως το κανάλι
και πρέπει νοµίζω να προχωρήσουµε µε σύνεση, µε αλληλεγγύη
και µε τη µεγαλύτερη δυνατή δηµοκρατικότητα σε ρυθµίσεις που
θα το αφορούν από εδώ και εµπρός. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Καµµένος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, δεν θα σπαταλήσουµε όλο τον χρόνο. Οι

Ανεξάρτητοι Έλληνες φυσικά υπερψηφίζουµε και συνηγορούµε
µε τις αλλαγές του Κανονισµού της Βουλής, όπως αυτές προτά-
θηκαν στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Για εµάς είναι λογικές και αυτονόητες, οι οποίες φυσικά και
άργησαν να γίνουν στην Βουλή. Αυτές οι αλλαγές, πέρα από το
κοµµάτι του εξορθολογισµού των εξόδων και των διαδικασιών
λειτουργίας, οι οποίες και αυτές είναι χρήµα, όπως και ο χώρος
–πέρα από τον χρόνο- επίσης είναι χρήµα, όλα αυτά θα πρέπει
να εξορθολογιστούν. Πρέπει όλοι µαζί να συνηγορήσουµε στην
καλύτερη και εύρυθµη λειτουργία της Βουλής και όλων των δρα-
στηριοτήτων αυτής. 

Σαν νέος Βουλευτής -και ως κόµµα, αν θέλετε, το οποίο εκ-
προσωπείται µε δέκα Βουλευτές, εκ των οποίων οι µισοί και λι-
γότεροι είµαστε στη Βουλή για το κοινοβουλευτικό έργο, διότι οι
υπόλοιποι είναι είτε σε Υπουργεία είτε σε άλλες θέσεις στην Κυ-
βέρνηση- η παρατήρησή µου θα ήταν για τη λειτουργία των επι-
τροπών και το κατά πόσον θα µπορούµε να συµµετέχουµε
δηµιουργικά, να ελέγξουµε και να φανούµε χρήσιµοι στην κοινω-
νία και στη Βουλή, στο κοινοβουλευτικό έργο. 

Θα πρέπει να δίνεται σ’ εµάς ικανός χρόνος παρεµβάσεων και
ευελιξία, έτσι ώστε να µπορούµε να παρευρισκόµαστε σε όλες
τις επιτροπές, αλλά να έχουµε και την παρουσία η οποία επιβάλ-
λεται από τους δηµοκρατικούς θεσµούς και είναι κι ο βασικός
λόγος για τον οποίο ψηφιστήκαµε από τον ελληνικό λαό, να είµα-
στε δηλαδή εδώ, να ελέγχουµε, να δουλεύουµε γι’ αυτόν και όχι
να ψάχνουµε χρόνο για να τρέξουµε από αίθουσα σε αίθουσα.

Οι Ειδικοί Κανονισµοί είναι µια αυτονόητη αλλαγή. Θεωρούµε
και εµείς ότι οι σαράντα µετακλητοί υπάλληλοι είναι µια αυτο-
νόητη αλλαγή. Ο χώρος στη Βουλή πρέπει να κατανεµηθεί µε τέ-
τοιον τρόπο έτσι ώστε να είναι πιο λειτουργικός. Είµαι νέος
Βουλευτής, δεν γνωρίζω. Δεν θα επέµβω σε παλαιότερες διαδι-
κασίες. Σέβοµαι πάρα πολύ και την οµιλία του κ. Τραγάκη και των
προηγούµενων.

Θα συµφωνήσω µε τον κ. Λυκούδη σχετικά µε το κανάλι της
Βουλής. Είναι η εικόνα όλων µας. Η εικόνα, όπως ξέρουµε, είναι
κάτι πάρα πολύ σηµαντικό για τη δηµοκρατία µας. Κάποιες φο-
ρές έχει παραβιαστεί ο ρόλος του καναλιού της Βουλής. Θα θέ-
λαµε όλοι  µαζί να συνεισφέρουµε, να δώσουµε ιδέες για το πώς
θα πρέπει να λειτουργήσει πλέον το κανάλι της Βουλής και για
το πώς θα µοιράζεται ο χρόνος, αν θέλετε, ανάλογα στις επιτρο-
πές, είτε είναι στο Κοινοβούλιο είτε σε οποιαδήποτε άλλη διαδι-
κασία. 

Η διαφάνεια είναι εξίσου πάρα πολύ σηµαντικό σηµείο, στο
οποίο πρέπει να επικεντρώσουµε όλοι την προσοχή µας. Εµείς
που ήµασταν στον ιδιωτικό τοµέα επί πολλά χρόνια έχουµε κάνει
τις δηλώσεις µας. Όλοι κάνουµε δηλώσεις και ελεγχόµαστε.
Πλέον και σαν Βουλευτές ελεγχόµαστε και πρέπει να ελεγχόµα-
στε όσον αφορά το «πόθεν έσχες» για όλα τα χρόνια πριν γί-
νουµε Βουλευτές. Όλοι πρέπει να το συµπληρώσουµε από εδώ
και πέρα. Είναι όντως δηµόσια ανηρτηµένα και έτσι πρέπει να
είναι. 
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Θα συµφωνήσω απόλυτα µε τον προλαλήσαντα -νοµίζω ότι
ήταν ο κ. Γρηγοράκος- που έθεσε το θέµα των δηµοσιογράφων,
οι οποίοι είναι ένα παράλληλο σύστηµα διακυβέρνησης του
τόπου, που είναι ανθρωποφαγικό. Έχει δικά του κριτήρια, δικά
του ένστικτα, τα οποία δεν συνάδουν µε τη λογική πολλές φορές,
αλλά δεν παύουν να ελέγχουν εµάς και να απολογούνται, αν θέ-
λετε, στο κοινό τους. Το κοινό βέβαια δεν έχει την επιτήδευση
να ελέγξει, αλλά θα πρέπει να ελέγχονται τα «πόθεν έσχες» όλων
όσοι ασχολούνται µε τα κοινά, είτε µε άµεσο είτε µε έµµεσο
τρόπο. Γιατί το να πω εγώ αν στην εικοσιπενταετή µου .…

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Οι δηµοσιογράφοι κάνουν
«πόθεν έσχες». 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Να δηµοσιεύονται είπα. Όπως
είπε ο κ. Γρηγοράκος,… 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεν ελέγχονται. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Και δεν ελέγχονται. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Να κρέµονται στα µανταλάκια,

όπως εµείς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι, ναι, συµφωνώ απόλυτα και µε

τον κ. Λοβέρδο. Όπως είπαµε και πριν, δεν είµαστε εχθροί µε κα-
νέναν. Πρέπει όµως να υπάρχει µια καθαρότητα και µια διαφά-
νεια. 

Δεν µπορεί εγώ εδώ και είκοσι πέντε χρόνια και άλλοι συνά-
δελφοι -που µπήκαµε νέοι στη Βουλή και ήµασταν στον ιδιωτικό
τοµέα- να έχουµε µια περιουσία ή κάποιους λογαριασµούς, να
ελεγχόµαστε για αυτό και οποιοσδήποτε, αν θέλετε, ασκεί κρι-
τική σε µας -είτε δικαιολογηµένη είτε αδικαιολόγητη είτε τεκµη-
ριωµένη είτε µη τεκµηριωµένη- να ρίχνει ή να βοηθάει µια κυβέρ-
νηση ή να βοηθάει ή να συµπληρώνει µια αντιπολίτευση. Ξέ-
ρουµε όλοι πολύ καλά τι γίνεται µε τα κανάλια και µε τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης. 

Θα πρέπει αυτοί να ελέγχονται και να είναι δηµοσιευµένα τα
«πόθεν έσχες» τους. Αυτή είναι και η δική µας θέση και θα ήθελα
όλοι µαζί να το ψηφίσουµε για να το περάσουµε µε κάποιον
τρόπο στο Υπουργείο και να πάει παρακάτω. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Να δώσει άδειες και λοιπά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι, ναι, συµφωνώ. 
Τέλος, θέλω να κλείσω µε µια απλή ρήση, ότι ο Κανονισµός

της Βουλής πρέπει να υπηρετεί τη δηµοκρατία και όχι να εξυπη-
ρετεί συµφέροντα και παλαιοκοµµατικούς τρόπους σκέψης και
πελατειακό κράτος. Είµαστε εδώ όλοι για να βοηθήσουµε και όχι
για να δηµιουργήσουµε πελατειακούς στρατούς ή ψηφοφόρους
ή για να βολέψουµε κόσµο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω µε την ανοχή σας για δέκα δευτερόλεπτα, κυρία Πρό-
εδρε. 

Φυσικά δεν µου αρέσει ο λαϊκισµός κατά των Βουλευτών. Είµαι
νέος Βουλευτής, αλλά δεν µου αρέσει να στοχοποιούµαι ως άν-
θρωπος ο οποίος ίσως δεν προσφέρει, επειδή δεν φαίνεται ότι
προσφέρουµε όλοι οι Βουλευτές, ένας κηφήνας της δηµοκρα-
τίας. Αυτό είναι κάτι πάρα πολύ άσχηµο. Στο τέλος η απαξίωση
σε µας, τους Βουλευτές, θα κάνει κάποιους από εµάς που δου-
λεύουµε –και µιλάω για τον εαυτό µου- είτε να κάνουµε πίσω είτε
να φύγουµε από την πολιτική. Θα µου πει κάποιος «αυτό δεν είναι
πρόβληµά µου, είναι δικό σου». Πιστεύω όµως ότι κάποιοι άν-
θρωποι -και βγάζω τον εαυτό µου εκτός αυτών- που µπορούν να
προσφέρουν στη δηµοκρατία και στη Βουλή, στο Κοινοβούλιο
και στην Ελληνική Δηµοκρατία, πρέπει να µείνουν και να παρά-
ξουν έργο και να είναι χρήσιµοι και όχι από ενοχές του οποιου-
δήποτε κλίµατος δηµιουργείται εναντίον του συνόλου των
Βουλευτών, η απαξίωσή τους να φέρει και µια απαξίωση στην
ίδια τη δηµοκρατία. Είµαι σίγουρος ότι θα τα καταφέρουµε και
πιστεύω ότι όλοι µαζί θα βρούµε µια άκρη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Προχω-

ρούµε στον τελευταίο οµιλητή.
Ορίστε, κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν θα εξαντλήσω τον

χρόνο µου, κυρία Πρόεδρε, γιατί έχω καλυφθεί στα περισσό-
τερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου):  Όλοι
έτσι λέτε, αλλά µετά έρχεται η όρεξη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Εµείς πιστεύουµε ότι ο Κανονισµός της Βουλής καθρεφτίζει
την ποιότητα και τη σηµασία του νοµοθετικού έργου, τόσο στο
Μέρος Α’, όσο και στο Μέρος Β’, επειδή πρέπει να υπάρχει από-
λυτη συνεργασία των Βουλευτών µε το προσωπικό της Βουλής. 

Εφόσον, λοιπόν, έρχεται σήµερα τροποποίηση του Μέρους Β’
του Κανονισµού της Βουλής, που τακτοποιεί εν πολλοίς ζητή-
µατα τα οποία αφορούν προσωπικό το οποίο έχει απασχολήσει
η Βουλή και το έχει αφήσει χωρίς κάλυψη ασφαλιστική ή εργα-
σιακή, συµφωνούµε. Δηλώσαµε και στην επιτροπή ότι θέλουµε
να ψηφίσουµε αυτές τις προτεινόµενες διατάξεις.

Εκείνο το οποίο θα ήθελα µόνο να σηµειώσω σ’ αυτό το σηµείο
είναι ότι υπάρχει και το κοµµάτι των Ειδικών Κανονισµών. Δεν
ξέρω καν αν οι Ειδικοί Κανονισµοί είναι αυτή τη στιγµή προσεγ-
γίσιµοι, αν γνωρίζουµε το περιεχόµενό τους ή όχι. Έκανα µία
προσπάθεια να τους εντοπίσω, αλλά δεν κατάφερα πολλά πράγ-
µατα και έτσι την εγκατέλειψα. 

Όµως, επειδή η πρόθεση της επιτροπής είναι να εντάξει τους
Ειδικούς Κανονισµούς µέσα στο κοµµάτι του Μέρους Β’ και να
τους ενσωµατώσει, τότε στην περίπτωση αυτή θα κάναµε την
πρόταση και είναι σωστή κατ’ αρχήν…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν ξέρω αν πρέπει να µιλήσω, κυρία Πρόεδρε, γιατί δυστυ-

χώς δεν µε παρακολουθεί κανείς.
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες)

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι εφόσον η πρόθεση της επιτροπής που
εισηγήθηκε –και συµφωνήσαµε όλοι- είναι να ενσωµατωθούν
αυτοί οι Κανονισµοί και κατά τις γενικές τους διατάξεις, όπως
προτάθηκε, εγώ θα έκανα µία περαιτέρω πρόταση. Θα έλεγα να
ενσωµατωθούν κατά τις γενικές αρχές τους, διότι αν συγκεντρω-
θούν όλοι οι Ειδικοί Κανονισµοί, των οποίων δεν ξέρουµε τον
αριθµό, θα πρέπει να αποτελέσει ένα τεράστιο ίσως νοµοθετικό
κείµενο, ενώ, αν µπορέσουµε να το προχωρήσουµε και κατατά-
ξουµε γενικές αρχές, θα είναι εύκολο για τους Βουλευτές, για το
προσωπικό της Βουλής και για τους πολίτες, στο κάτω κάτω, να
γνωρίζουν το περιεχόµενό τους.

Έχουµε δηλώσει απ’ αρχής ότι την ψηφίζουµε αυτήν την πρό-
ταση, η οποία γίνεται από τον Πρόεδρο της Βουλής και θέλουµε
να δηλώσουµε ότι θέλουµε να συµµετάσχουµε στην περαιτέρω
διαδικασία όλων των κοµµατιών του Κανονισµού της Βουλής,
γιατί, όπως είπα στην αρχή, η ποιότητα του νοµοθετικού έργου
και η απόδοση συναρτάται στο Μέρος Α’, νοµοθετικό-κοινοβου-
λευτικό, και Μέρος Β’, προσωπικό Βουλής, ούτως ώστε να υπάρ-
ξει τελικά το αποτέλεσµα.

Εύχοµαι, λοιπόν, καλή επιτυχία σ’ αυτήν την προσπάθεια.
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα)
Είδατε, κυρία Πρόεδρε; Δεν υπερέβην τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όντως,

τον τηρήσατε τον χρόνο. Με διαψεύσατε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα σας ζητήσω κι

εγώ τον λόγο για δύο λεπτά επί του Κανονισµού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λοβέρδο, έχουµε πει ότι αυτοί είναι οι οµιλητές και ακολουθεί
κοινοβουλευτικός έλεγχος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, παρά ταύτα, επί του
Κανονισµού και µε βάση τον Κανονισµό θα σας ζητήσω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχει
αποφασιστεί αυτή η διαδικασία. Δεν υπάρχουν οµιλητές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρία Πρό-
εδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο δι’ ολίγων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρία Πρό-
εδρε, βασικά ήθελα να κλείσω αυτή τη συζήτηση, αφού υπάρχει,
είτε έτσι είτε αλλιώς, ευρύτατη συµφωνία, δίνοντας ορισµένες
διευκρινίσεις και θέτοντας ορισµένα θέµατα που θα µας βοηθή-
σουν, όταν γίνουν οι συγκεκριµένες συζητήσεις. 
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Πρώτον, όσον αφορά το θέµα του «πόθεν έσχες», νοµίζω πως
έχουµε όλοι συνείδηση πως αν σε κάτι πάσχει αυτή η διαδικασία
είναι στο ότι δεν έχει βρεθεί και δεν έχει υπάρξει κάλυψη ώστε
να γίνεται ο έλεγχος του «πόθεν». Αυτό το λέω για να είµαστε
πολύ σαφείς. Γνωρίζουµε ότι αυτό είναι µία µεγάλη αδυναµία.

Από την άλλη µεριά, είναι σωστό να µην είναι αναρτηµένα µόνο
τα «πόθεν έσχες» των πολιτικών και να γίνεται αυτό που γίνεται
κάθε χρόνο µε τις συγκεκριµένες συζητήσεις. 

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι «πόθεν έσχες» δίνουν και οι δη-
µοσιογράφοι και οι εκδότες και οι δικαστικοί και όλοι οι υπάλλη-
λοι του δηµοσίου που συµµετέχουν έστω και σε µία Επιτροπή
Προµηθειών της διοίκησης. Μιλάµε για χιλιάδες «πόθεν έσχες».
Σε όλους γίνεται ένας δειγµατοληπτικός έλεγχος, πέραν των
Βουλευτών, που σωστά γίνεται έλεγχος για όλους.

Το ζήτηµα είναι ότι θα πρέπει -και αυτό είναι ζήτηµα νοµοθετι-
κής πρωτοβουλίας- να είναι αναρτηµένα και διαφανώς γνωστά
τα «πόθεν έσχες» τουλάχιστον δύο κατηγοριών ακόµα, από αυ-
τούς οι οποίοι -άνδρες και γυναίκες- συµµετέχουν και στις συγ-
κεκριµένες τρεις εξουσίες και δηµοσιολογούντες. Δεν θέλω να
προσδιορίσω, αλίµονο. Όµως, θα πρέπει να το συζητήσουµε. Δεν
είναι δυνατόν για κανέναν να µην υπάρχει γνώση για οτιδήποτε
και να γίνεται µόνο συζήτηση για τους Βουλευτές.

Δεύτερον, θα γίνει πολύ ουσιαστική κουβέντα όταν φέρουµε
τον προϋπολογισµό της Βουλής. Ελπίζω και αισιοδοξώ να γίνει
πιο ουσιαστική συζήτηση από άλλες φορές. Στους κωδικούς του
προϋπολογισµού της Βουλής υπάρχουν πάρα πολλά πράγµατα
για τα οποία θα µπορούσαµε να συζητήσουµε ή τουλάχιστον να
ενηµερωθούν όλες και όλοι, συν τω χρόνω. Είναι πάρα πολλά!
Ακόµα και παλαιοί εκ των παρόντων Βουλευτών δεν τα γνωρίζουν
ή δεν έχουν υπεισέλθει. Εκεί θα γίνει συζήτηση ειδικότερη και
για τα θέµατα που αφορούν στα οικονοµικά των Βουλευτών. Θα
το δούµε από όλες τις πλευρές αυτό το ζήτηµα. 

Τις προσεχείς µέρες, δηλαδή κάποια στιγµή προς το τέλος της
άλλης εβδοµάδας, να γνωρίζετε ότι θα έρθει στην Ολοµέλεια,
για να ψηφιστεί, ο προϋπολογισµός της Βουλής, διότι αποτελεί
παράρτηµα του γενικού προϋπολογισµού του Κράτους. Τις επό-
µενες µέρες θα γίνει Επιτροπή Προϋπολογισµού της Βουλής.

Σας λέω για τους Ειδικούς Κανονισµούς ότι πραγµατικά σε
αυτό που είπε ο κ. Καρράς έχει δίκιο. Έτσι το συζητήσαµε και
στην επιτροπή. Θα γίνει δηλαδή µια ενοποίηση όλων των γενικών
αρχών και θα µείνουν απλώς µερικά κοµµάτια που ενδεχοµένως
θα αφορούν σε ειδικές δραστηριότητες, τα οποία θα είναι ξεχω-
ριστά.

Βεβαίως, υπάρχει και ο Κανονισµός λειτουργίας για το Α’ Τµή-
µα, που από αρκετούς συναδέλφους, µάλιστα, ετέθη. Εδώ θα
πρέπει να φτιάξουµε –και σε αυτό έχουµε συµφωνήσει- ένα «κα-
λάθι» προτάσεων. Θα πρέπει δηλαδή οι Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες -δεν είναι θέµα κάθε συναδέλφου ξεχωριστά, επιτρέψτε µου
να πω- να διαµορφώσουν κάποιες προτάσεις, έτσι ώστε να
έχουµε ένα «καλάθι» προτάσεων από το οποίο σιγά σιγά να αρ-
χίσουµε να βγάζουµε και να παίρνουµε τις απαραίτητες συναινέ-
σεις που χρειάζονται, για να προχωρήσουµε.

Τέλος, υπάρχει ένα θέµα το οποίο δεν λύνεται µε φροντιστή-
ριο, αλλά τους επόµενους µήνες θα πρέπει όλοι µας να εφορεύ-
σουµε για να λυθεί. Θα πρέπει να γνωρίσουµε τη Βουλή, όλες
και όλοι οι Βουλευτές, άνδρες και γυναίκες. 

Υπήρξαν κάποιες πινελιές από τον κ. Τραγάκη ακριβώς για να
δώσει ερεθίσµατα. Εγώ θα µπορούσα να µιλήσω επί πολλή ώρα,
διότι είµαι ακόµα στη φάση που διαπιστώνουµε, σηµειώνουµε για
όλα τα θέµατα που αναφέρθηκαν ως τίτλοι εδώ. Όµως, έχει πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον να καταλάβουµε ποιες δυνατότητες έχει η
Βουλή για να ανοιχτεί στην κοινωνία, στα σύγχρονα προβλήµατα,
να εξορθολογιστούν οι Υπηρεσίες της, να εξορθολογιστούν κον-
δύλιά της, να αξιοποιηθεί το πράγµατι άξιο και εξαιρετικό προ-
σωπικό της -αλλά να αξιοποιηθεί και µέσα σε όρους ισοτιµίας
στις εργασιακές σχέσεις- και να επιλυθεί πλήθος άλλων ζητηµά-
των που αφορούν και στο Ίδρυµα της Βουλής και στην Επιστη-
µονική Επιτροπή και σε σειρά -ας πούµε- φορέων, όπως στην
Μπενάκειο Βιβλιοθήκη και στην Παλαιά Βουλή. 

Είµαστε πολύ κοντά στο να συζητήσουµε και για αυτό το θέµα.
Αν θυµάστε, κάτι είχαµε πει και στην εισηγητική, εναρκτήρια οµι-

λία για την αξιοποίησή τους και για την αξιοποίηση της Βιβλιο-
θήκης κι είχαµε πει -επιτρέψτε µου να πω- όχι για επενδύσεις,
αλλά για πρωτοβουλίες που θα πρέπει να πάρει η Βουλή για κρί-
σιµα θέµατα, βοηθώντας και οικονοµικά.

Γι’ αυτό λέω ότι όταν συζητήσουµε και τα του προϋπολογι-
σµού, θα γίνει δυνατό να συζητήσουµε και γι’ αυτά. Για παρά-
δειγµα, δεν πρέπει να είναι έξω από τον ορίζοντά µας το να δοθεί
ένα σεβαστό ποσό τώρα σε οργανώσεις, σε κινήσεις και σε θε-
σµούς που εργάζονται αδιάλειπτα, εργάζονται νυχθηµερόν για
το προσφυγικό ζήτηµα στα νησιά και στα σύνορά µας, αλλά και
σε άλλες τέτοιες πρωτοβουλίες, πέραν των ιστορικών, πολύ σω-
στών, και µνηµειακών και άλλων αναδιφήσεων, ηµερίδων, εκθέ-
σεων κλπ που γίνονται. Όλα αυτά, όµως, θα δοθεί η ευκαιρία να
τα συζητήσουµε συγκεκριµένα και µε σωστή προετοιµασία. 

Νοµίζω ότι η Πρόεδρος θα προχωρήσει τώρα και θα πει για
τις πλειοψηφίες. 

Σας ευχαριστώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λοβέρδο, είπα ότι αυτή η διαδικασία έχει συµφωνηθεί. Οι οµιλη-
τές ήταν προσδιορισµένοι, όπως και ο χρόνος τους. Έκλεισε ο
Πρόεδρος της Βουλής και ακολουθεί κοινοβουλευτικός έλεγχος.
Τι θέλετε να πείτε ακριβώς; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επικαλούµαι τον Κανονισµό της Βου-
λής, το άρθρο 118 παράγραφος 6, βάσει του οποίου λειτούρ-
γησε και η επιτροπή, αλλά και τώρα η Ολοµέλεια, σε συνδυασµό
µε το άρθρο 111 παράγραφος 3, που καθορίζει το πώς γίνονται
οι διαδικασίες και οι συζητήσεις στην ολοµέλεια της Βουλής.
Αυτές, όπως ορθά είπε ο κ. Τραγάκης, γίνονται βάσει των ρυθµί-
σεων περί ψήφισης κωδίκων. Όµως, η ψήφιση Κωδίκων παρα-
πέµπει σε µια διαδικασία συζήτησης επί της αρχής και στη
συνέχεια ψηφοφορίας επί της αρχής και επί του συνόλου. Δεν
θα ανατραπεί καθόλου φυσικά το πνεύµα και το γράµµα του Κα-
νονισµού. Στο πλαίσιο, λοιπόν, και της απόφασης που πήραν τα
κόµµατα στη συναρµόδια επιτροπή, ζητώ τον λόγο και δεν έχετε
το δικαίωµα να µου τον αφαιρέσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν έχω
το δικαίωµα, απλώς λέω. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
θα τον χρησιµοποιήσω για δύο λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δώστε του τον λόγο, κυρία Πρόεδρε,
για δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι ακρι-
βώς θα πείτε, κύριε Λοβέρδο, που δεν είπαν όλοι οι υπόλοιποι
και που συµφωνήσατε στην Επιτροπή Κανονισµού; Ως εκ περισ-
σού γίνεται η συζήτηση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, όχι, κυρία Πρόεδρε. Ίσως δεν πα-
ρακολουθήσατε και τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής και τον κ.
Τραγάκη που έκαναν ειδική µνεία στα θέµατα της διαδικασίας. 

Σας ζητώ τον λόγο, κυρία Πρόεδρε, και δεν έχετε δικαίωµα να
µου πείτε όχι. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Και εγώ, κυρία Πρόεδρε,
θέλω τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ως Κοινοβουλευτική Οµάδα συµβά-
λαµε, διά του κ. Γρηγοράκου στην επιτροπή, στις αποφάσεις για
τις αλλαγές στο Β’ Μέρος του Κανονισµού και έχουµε πάρα πολ-
λές σκέψεις, τις οποίες θα συγκροτήσουµε ως Κοινοβουλευτική
Οµάδα, κυρία Πρόεδρε, για τις αλλαγές και στο Α’ Μέρος του
Κανονισµού, κυρίως σε ό,τι αφορά, αγαπητές και αγαπητοί συ-
νάδελφοι, στις σχέσεις Βουλής - Κυβέρνησης. Τέλος, ως Κοινο-
βουλευτική Οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης µας
δόθηκε η ευκαιρία να πούµε στον κύριο Πρόεδρο της Βουλής και
για ένα θέµα πολύ βασικό, που αφορά την ψήφιση των σχεδίων
και των προτάσεων νόµου. Όµως, αυτά θα τα πούµε όταν και
όποτε ανοίξει η διαδικασία, για την οποία ο κύριος Πρόεδρος
µας έδωσε µια εικόνα και χρονική. 

Έχουµε κατά νου και εµείς, όπως φαντάζοµαι και όλοι οι συ-
νάδελφοι σ’ αυτή τη Βουλή, την αναβάθµιση και της θέσης της
Βουλής αλλά και της θέσης και του ρόλου του Βουλευτή. Οι προ-
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τάσεις µας θα είναι προτάσεις δόκιµες, χωρίς λαϊκισµούς. Διότι,
κυρία Πρόεδρε, ο λαϊκισµός εξοπλίζει µε µίσος τους ανθρώπους,
υποκαθιστά στο µυαλό τους τη λογική και φτάνουµε σε φαινό-
µενα πραγµατικά ακραία. 

Ένα τέτοιο ακραίο φαινόµενο που πρέπει να λυθεί γρήγορα
είναι και το χθεσινό, σηµερινό. Αναφέροµαι στα όσα είπε ο
πρώην Υπουργός Δηµόσιας Τάξης. Αν το σηµερινό ρεπορτάζ
είναι ορθό -και οι καταγγελίες του αφορούν και δύο Βουλευτές-
δεν έχει νόηµα να περιµένει κανείς τις ανεπίσηµες και παράνοµες
διαρροές από τον Άρειο Πάγο µέσω δηµοσιογράφων του δικα-
στικού ρεπορτάζ. Νόηµα και υποχρέωση έχει ο πρώην Υπουργός
να πει ονόµατα τώρα. Διότι δεν µπορεί να αφήνει να περνάνε οι
ηµέρες και οι εβδοµάδες έχοντας αυτή τη βαρύτατη καταγγελία
του, η οποία δεν µπορεί να βαραίνει ένα κόµµα. 

Το πρωί αισθάνθηκα αδικία για λογαριασµό συναδέλφων της
Πλειοψηφίας, που έλεγαν ότι ένας ή δύο άνθρωποι δεν µπορούν
να χαρακτηρίζουν ένα κόµµα. Έχουν δίκιο οι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Για να µην έρθει, λοιπόν, το θέµα στη Βουλή αλλιώς, θα πρέπει
γρήγορα ο πρώην Υπουργός να πει για ποιους ανθρώπους έκανε
συγκεκριµένες αναφορές, ώστε τουλάχιστον στη Βουλή να µην
υπάρχει καχυποψία ότι κάποιος διπλανός µας µπορεί να λειτουρ-
γεί και έτσι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το δεύτερο ζήτηµα αφορά τον κ. Κουµουτσάκο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λοβέρδο, σας έδωσα τον λόγο για δύο λεπτά, παρά τον Κανονι-
σµό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Αυτό είναι και εκτός θέµατος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τελει-

ώστε, όµως, κύριε Λοβέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βάσει αυτού του γεγονότος που δεν

έγινε, δεν επισυνέβη κάπου σε κάποιο σκοτεινό µέρος, αλλά
έγινε απογευµατιάτικα στον Άγνωστο Στρατιώτη, δράττοµαι της
ευκαιρίας να πω, πρώτον, ότι είναι αδιανόητο να µην έχουν γίνει
ακόµα συλλήψεις -ενώ έχει ξεπεραστεί και το σαρανταοκτάωρο
του αυτοφώρου- ανθρώπων οι οποίοι είναι γνωστοί πια στο πα-
νελλήνιο. Και υπογραµµίζω αυτό που είπε ο κ. Γρηγοράκος: Αυ-
τούς θα τους δούµε και Βουλευτές κάποια στιγµή; 

Δεν είναι δυνατόν να είµαστε τόσες µέρες µετά και να µην
υπάρχουν συλλήψεις!

Κυρία Πρόεδρε, καλό είναι να ρυθµίζουµε τα θέµατα που συµ-
βαίνουν, όσα ως θέµατα προκύπτουν, στη Βουλή, στο Βουλευ-
τήριο, εδώ, αλλά καλό είναι να δούµε και ορισµένα θέµατα που
συµβαίνουν δέκα µέτρα απ’ έξω. Είναι δυνατόν µε την αστυνοµία
παρούσα να µας καθυβρίζει ο οποιοσδήποτε όχι για πολιτικά θέ-
µατα, όχι µε έντονες αναφορές σε πολιτικά θέµατα, αλλά βρίζον-
τας µε ό,τι του κατέβει στο µυαλό -από καντήλια µέχρι τα παιδιά
µας- και να κοιτάει απαθώς η αστυνοµία; Υπάρχουν αυτές οι εν-
τολές;

Υπάρχει η ανάγκη να προστατευτεί η λειτουργία του Σώµατος,
γιατί αυτό παραπέµπει στην προστασία της λειτουργίας της δη-
µοκρατίας και κάθε αλλαγή στον Κανονισµό της Βουλής…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε,…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όταν µιλούσατε εσείς, κύριε συνά-

δελφε, προχθές και σας διέκοπτε το Προεδρείο της Βουλής, όλοι
από κάτω λέγαµε να συνεχίσετε. Λοιπόν, να τιθασεύετε τα νεύρα
σας!

Λέµε, λοιπόν, ότι κάθε αλλαγή πρέπει να γίνει µε βάση τη λο-
γική, τη δηµοκρατία και όχι τον λαϊκισµό, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πάντως
επί του Κανονισµού δεν µιλήσατε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ζήτησα τον λόγο βάσει του Κανονι-
σµού, επί του Κανονισµού, όχι επί των διατάξεων, κυρία Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επί του
Κανονισµού, επί των τροποποιούµενων διατάξεων και των προ-
τάσεων.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα

και εγώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

θέλετε και εσείς, κύριε Θεοχάρη, τον λόγο χωρίς να έχετε δι-
καίωµα.

Ορίστε, να σας ακούσουµε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εγώ θα µιλήσω επί των

διατάξεων απλώς για να λάβει υπ’ όψιν του και ο Πρόεδρος κά-
ποιες παρατηρήσεις. Η αλήθεια είναι ότι έχει πάρα πολύ καιρό
να αλλάξει ο Κανονισµός και χαιρετίζουµε το ότι έρχεται η αλ-
λαγή. Δεν θυµάµαι πόσο καιρό έχει να αλλάξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Στην
επιτροπή έχετε εκπροσώπους;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Έχουµε εκπροσώπους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε,

αλλά είπατε και εδώ να γίνει κάτι.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δύο λεπ-

τά έχω. Μη µου τα τρώτε. Δεν είναι πάρα πολύ!
Ο υπάρχων Κανονισµός έχει ακόµα πολλές ασάφειες, ανάγκες

ερµηνειών, αλλά και αντικρουόµενες διατάξεις. Ζήσαµε όλοι µαζί
-στο κανάλι της Βουλής, µάλιστα, ζωντανά στο πανελλήνιο πριν
από λίγους µήνες- µια στιγµή καυστική, η µια πρόταση µε δέκα
υπέρ, δέκα κατά να περνάει και η άλλη πρόταση µε δέκα υπέρ,
οκτώ κατά και δύο παρών να µην περνάει. Αν αυτό είναι λογική
σε οποιοδήποτε κράτος του κόσµου, τότε εγώ δεν ξέρω τι να πω.

Συνεπώς χαιρετίζουµε το ότι πρέπει να γίνουν σηµαντικές αλ-
λαγές, όπως φυσικά νοµίζω ότι αναγνωρίζουµε όλοι ότι πρέπει
να γίνουν αλλαγές και στον συνταγµατικό χάρτη της χώρας µας.
Γι’ αυτό τον λόγο, λοιπόν, ο γερασµένος Κανονισµός πρέπει να
αλλάξει και αυτός.

Έχω να κάνω τρεις συγκεκριµένες παρατηρήσεις, πιο πολύ για
να τις λάβει υπ’ όψιν του ο Πρόεδρος, ενδεχοµένως για να προ-
λάβει κάποιες αλλαγές.

Στο άρθρο 4 προβλέπουµε για πρώτη φορά την παράλληλη ή
πλήρη ή µειωµένη άσκηση των κυρίων καθηκόντων και όχι την
κανονική διαδικασία της απόσπασης ή µετακίνησης, διαδικασία
η οποία θα είναι δυσχερής στον έλεγχο του προσωπικού. Δη-
λαδή, κάποιος θα κτυπάει κάρτα στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και θα έρχεται εδώ τη µισή µέρα ή κάποιο χρόνο να
βοηθάει στο Γραφείο του Προέδρου της Βουλής. Αυτό δεν µπο-
ρεί να ελεγχθεί. Νοµίζω ότι µπορούµε να το καταλάβουµε. Ίσως
θα πρέπει να ξανασκεφτούµε αν αυτό είναι µια λογική διαδικα-
σία.

Στο άρθρο 6 τακτοποιούµε αναδροµικά για ένα έτος ιδιωτικές
συµβάσεις ορισµένου χρόνου οι οποίες είναι για έκτακτες ανάγ-
κες. Πρέπει να µπει µία τάξη, µετά το µπάχαλο που ζήσαµε µε
το προηγούµενο Προεδρείο. Όµως, δεν πρέπει να µη σηµει-
ώνουµε πως είναι και µια πρόκληση στη σηµερινή εποχή.

Η τελευταία µου παρατήρηση είναι για το άρθρο 5. Εδώ υπάρ-
χει ένας φόβος να υπάρξει µία αλλαγή από το παράθυρο στον
Δηµοσιοϋπαλληλικό Κώδικα, καθότι προβλέπεται, πράγµατι,
εφτά χρόνια προϋπηρεσίας στον δηµόσιο τοµέα να αναγνωρί-
ζονται, καθώς επίσης εφτά χρόνια -µε απόφαση του Προέδρου
της Βουλής- για προϋπηρεσία στον ιδιωτικό τοµέα, αλλά δεν
υπάρχει, όπως στον υπόλοιπο Δηµοσιοϋπαλληλικό Κώδικα, το
συνολικό όριο των εφτά ετών και αυτό ίσως να πρέπει να συζη-
τηθεί και να αλλάξει ο Δηµοσιοϋπαλληλικός Κώδικας. Όµως,
πρέπει να προσέξουµε να µη δηµιουργήσουµε υπαλλήλους δύο
ταχυτήτων και προηγούµενα και να µη δηµιουργηθούν αιτήµατα
αλλαγής από το παράθυρο µέσω του Κανονισµού της Βουλής.
Καλό θα είναι ο Πρόεδρος να µη βγάλει τέτοιες αποφάσεις, να
ξανακοιτάξουµε αυτό το συγκεκριµένο ζήτηµα νοµοτεχνικά και
να δούµε µήπως πρέπει να το προλάβουµε και να το διορθώ-
σουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κηρύσ-

σεται περαιωµένη η συζήτηση επί της πρότασης «Για την τροπο-
ποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’)» ,ΦΕΚ
51Α 10-04-1997, όπως ισχύει. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση επί της αρχής;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-
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πώς η πρόταση «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού
της Βουλής (Μέρος Β’)» έγινε δεκτή επί της αρχής οµοφώνως.  

Τώρα εισερχόµαστε στην ψήφιση επί των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 της πρότασης,

όπως τροποποιήθηκε;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 1 της πρότασης έγινε δεκτό, όπως τροποποι-
ήθηκε, οµοφώνως.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 της πρότασης,
ως έχει;

ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 2 της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 της πρότασης

ως έχει;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 3 της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 της πρότασης

ως έχει;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 4 της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 της πρότασης

ως έχει;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 5 της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 της πρότασης

ως έχει;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 6 της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 της πρότασης

ως έχει;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 7 της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 της πρότασης

ως έχει;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 8 της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 της πρότασης

ως έχει;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 9 της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 της πρότασης

ως έχει;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 10 της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 της πρότασης

ως έχει;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 11 της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Εισερχόµεθα στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το ακ-

ροτελεύτιο άρθρο έγινε δεκτό οµοφώνως.
Συνεπώς η πρόταση «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κα-

νονισµού της Βουλής (Μέρος Β’)», έγινε δεκτή και  επί της αρχής
και επί των άρθρων οµοφώνως.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να ψηφίσουµε την πρόταση και στο
σύνολο;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ερωτά-

ται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση και στο σύνολο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η πρό-

ταση «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής (Μέρος Β’)». ΦΕΚ 51Α 10-04-1997, όπως ισχύει, έγινε δεκτή
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου οµοφώνως και έχει
ως εξής:

«Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής (Μέρος Β’)

Άρθρο 1

1. α) Οι τέσσερις (4) θέσεις µετακλητών υπαλλήλων των περι-
πτώσεων Ε’ και Ζ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 35 (πρώην
41/30) του Κανονισµού της  Βουλής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51
Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, µειώνονται κατά µία (1), από την
έναρξη της Β’ τακτικής συνόδου της ΙZ’ βουλευτικής περιόδου,
και κατά µία (1), επιπλέον, από την έναρξη της ΙΗ’ βουλευτικής
περιόδου. 

β) Η θέση µετακλητού υπαλλήλου βοηθητικού προσωπικού
της περίπτωσης Ε’ της παραγράφου 1 του άρθρου 35 (πρώην
41/30) του Κανονισµού της  Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, κα-
ταργείται από την έναρξη της ΙΗ’ βουλευτικής περιόδου.

γ) Οι περιπτώσεις Η’ και Θ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 35
(πρώην 41/30) του Κανονισµού της  Βουλής (Μέρος Β’), όπως
ισχύει, καταργούνται από την έναρξη της ΙΗ’ βουλευτικής περιό-
δου. Όταν συντρέχουν στο ίδιο πρόσωπο και οι δύο ιδιότητες, οι
προβλεπόµενες στις παραπάνω περιπτώσεις Η’και Θ’διατηρείται
µία από τις θέσεις που προβλέπονται σε αυτές. 

2. α) Στις περιπτώσεις Ε’ και Ζ’ της παραγράφου 1 του άρθρου
35 (πρώην 41/30) του Κανονισµού της  Βουλής (Μέρος Β’), όπως
ισχύει, προστίθεται η φράση «και για δύο βουλευτικές περιόδους
µετά τη λήξη της θητείας του», µετά τη φράση «Στο Γραφείο
πρώην Προέδρου της Βουλής» και µετά τη φράση «Στον πρώην
Πρωθυπουργό, που διετέλεσε Βουλευτής και αρχηγός κόµµατος
και έλαβε ψήφο εµπιστοσύνης της Βουλής», αντίστοιχα.

β) Στο τέλος των περιπτώσεων Ε’ και Ζ’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 35 (πρώην 41/30) του Κανονισµού της  Βουλής (Μέρος
Β’), όπως ισχύει, προστίθεται, αντίστοιχα, εδάφιο ως εξής: «Μετά
τη λήξη των ως άνω δύο βουλευτικών περιόδων, µία (1) θέση µε
βαθµούς ΣΤ’ ή Ε’ ή Δ’ ή Γ’.»

γ) Η ισχύς των περιπτώσεων α’και β’ της παρούσας παραγρά-
φου αρχίζει από την έναρξη της ΙΗ’ βουλευτικής περιόδου.

3. Μετακλητοί υπάλληλοι που συνεχίζουν να υπηρετούν σε κα-
ταργούµενες θέσεις, κατά την έναρξη της Β’ τακτικής συνόδου
της ΙZ’ βουλευτικής περιόδου, καθώς και κατά την έναρξη της
ΙΗ’ βουλευτικής περιόδου, απολύονται µετά από πρόταση εκεί-
νου που έχει προτείνει την πρόσληψή τους, η οποία υποβάλλεται
στην Ειδική Γραµµατεία του Προέδρου της Βουλής, εντός απο-
κλειστικής προθεσµίας δεκαπέντε (15) ηµερών από την έναρξη
της Β’ τακτικής συνόδου της IZ’ βουλευτικής περιόδου και την
έναρξη της ΙΗ’ βουλευτικής περιόδου, αντίστοιχα. Σε περίπτωση
παρέλευσης της ανωτέρω προθεσµίας, απολύονται οι τελευταίοι
διορισθέντες στις συγκεκριµένες θέσεις, κατά τη σειρά δηµοσί-
ευσης των διορισµών στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 2

1. Η παρ. 8 του άρθρου 81 (πρώην 87/75) του Κανονισµού της
Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«8. Στους διατελέσαντες Προέδρους της Βουλής διατίθενται
οι αναγκαίοι χώροι σε άλλα κτήρια της Βουλής, εκτός του Βου-
λευτηρίου.

Στα πρόσωπα της περίπτωσης Ζ’της παρ. 1 του άρθρου 35
(πρώην 41/36) διατίθενται οι αναγκαίοι χώροι στο Βουλευτήριο,
εφόσον έχουν εκλεγεί βουλευτές. Αν δεν έχουν εκλεγεί βουλευ-
τές, τους διατίθενται οι αναγκαίοι χώροι στο Βουλευτήριο, για
µία βουλευτική περίοδο µετά τη λήξη της θητείας τους και, εν
συνεχεία, τους διατίθενται οι αναγκαίοι χώροι σε άλλα κτήρια της
Βουλής, εκτός του Βουλευτηρίου. 
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Σε όλα τα ανωτέρω πρόσωπα αυτής της παραγράφου διατί-
θενται, µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής, µέχρι τρεις (3)
υπάλληλοι της Βουλής, και µέχρι τέσσερις (4) αστυνοµικοί, από
τη Φρουρά της Βουλής.»

2. Η ισχύς της παραγράφου 1 του παρόντος αρχίζει από την
έναρξη της ΙΗ’ βουλευτικής περιόδου.

Άρθρο 3

Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 27 (πρώην 33/22) του Κανο-
νισµού της  Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, προστίθεται η
φράση «κατ’ εφαρµογή των παραγράφων 1, 2 και 3 του άρθρου
85 (πρώην 91/79).»

Άρθρο 4

Τα δύο πρώτα εδάφια της παρ. 4  του άρθρου 85 (πρώην
92/80) του Κανονισµού της  Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, αν-
τικαθίστανται ως εξής:

«Οι ως άνω θέσεις δύναται να καλύπτονται, αντί της πρόσλη-
ψης, είτε µε απόσπαση είτε µε ανάθεση καθηκόντων, µε παράλ-
ληλη, πλήρη ή µειωµένη, άσκηση των κύριων καθηκόντων, καθώς
και από δικηγόρους που απασχολούνται µε σχέση έµµισθης εν-
τολής στο Δηµόσιο Τοµέα, κατά τα οριζόµενα στην παρ. 5 του
άρθρου 81 του παρόντος Κανονισµού.»

Άρθρο 5

Μετά το πέµπτο εδάφιο της παρ. 11 του άρθρου 85 (πρώην
92/80) του Κανονισµού της  Βουλής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51
Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Οι υπάλληλοι που έχουν πριν από το διορισµό ή την πρόσ-
ληψή τους αποδεδειγµένη προϋπηρεσία στο δηµόσιο τοµέα των
κρατών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή σε όργανα και οργα-
νισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία έχει διανυθεί µε τα
ίδια ή αντίστοιχα τυπικά προσόντα της κατηγορίας στην οποία
ανήκουν κατά το χρόνο της ένταξης, µπορούν να την αναγνωρί-
σουν για τη βαθµολογική και µισθολογική τους ένταξη, µετά τη
µονιµοποίησή τους ή τη συνέχιση της απασχόλησής τους, µέχρι
επτά (7) έτη κατ’ ανώτατο όριο, ύστερα από ουσιαστική κρίση
του Υπηρεσιακού Συµβουλίου. Με απόφαση του Προέδρου της
Βουλής µπορεί να προβλέπεται η αναγνώριση για βαθµολογική
και µισθολογική ένταξη και της προϋπηρεσίας στον ιδιωτικό
τοµέα των κρατών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µέχρι επτά
(7) έτη.»

Άρθρο 6

Στο άρθρο 86 (πρώην 92/80) του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’), όπως ισχύει, προστίθεται νέα παράγραφος 2 ως
εξής:

«2. Με απόφαση του Προέδρου της Βουλής, µετά από σύµ-
φωνη γνώµη της Επιτροπής Κανονισµού, δύναται να προσδίδεται
αναδροµική ισχύς µέχρι ένα έτος από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, σε ανανεώσεις συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου,
προβλεπόµενες στον παρόντα Κανονισµό και στους, κατ’ εξου-
σιοδότηση του άρθρου 100 του παρόντος, Ειδικούς Κανονι-
σµούς, εφόσον η εργασία και τυχόν απασχόληση κατ’ άρθρα 95
παρ. 3 και 164Δ παρ. 4 στοιχείο β’ του παρόντος, που έχει παρα-
σχεθεί κατά το αντίστοιχο προς την αναδροµή χρονικό διάστηµα,
βεβαιώνονται από τους προϊσταµένους των οικείων οργανικών
µονάδων της Βουλής ή από τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύ-
θυνσης Διοικητικής Υποστήριξης.»

Οι παράγραφοι 2, 3 και 4 του εν λόγω άρθρου 86 αναριθµούν-
ται σε 3, 4 και 5.

Άρθρο 7

1. Η παρ. 7 του άρθρου 90  (πρώην 96/84) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Η θητεία του Συµβουλίου είναι διετής και αρχίζει την 1η Ια-

νουαρίου του επόµενου έτους από τη συγκρότησή του. Κατά τη
διάρκειά της απαγορεύεται αντικατάσταση µέλους του, εκτός
εάν συντρέχει σπουδαίος λόγος που πιστοποιείται µε την πράξη
αντικατάστασης.»

2. Η θητεία του  Υπηρεσιακού και  Πειθαρχικού  Συµβουλίου
για τους  υπαλλήλους της  Βουλής, που συγκροτήθηκε µε  την
υπ’ αριθ. 13620/8728/ 14.10.2015 απόφαση του Προέδρου της
Βουλής, αρχίζει από την ηµεροµηνία συγκρότησής του και λήγει
την 31η Δεκεµβρίου του έτους 2016.

Άρθρο 8

Στο άρθρο 100 (πρώην 106/94) προστίθεται παράγραφος 3 ως
εξής:

«3. Οι ειδικοί Κανονισµοί οργάνωσης και λειτουργίας υπηρε-
σιών της Βουλής που έχουν εκδοθεί κατ’ εξουσιοδότηση των πα-
ραγράφων 1 και 2 του παρόντος άρθρου, εντάσσονται στον
παρόντα Κανονισµό, κατά τις γενικές διατάξεις τους, µέχρι την
1.3.2016. Διατάξεις µε ειδικό ρυθµιστικό περιεχόµενο διατηρούν-
ται, κατόπιν τροποποίησης και νοµοτεχνικής επεξεργασίας,
στους υφιστάµενους ειδικούς κανονισµούς οι οποίοι προσαρτών-
ται, ως Παραρτήµατα, στον παρόντα Κανονισµό, εντός της ως
άνω προθεσµίας.»

Άρθρο 9

1. Τα  τέσσερα πρώτα εδάφια της παρ. 5 του άρθρου 94
(πρώην 100/88) καταργούνται.

2. Το β’ εδάφιο της παρ. 1 και οι παράγραφοι 2, 3 και 5 του άρ-
θρου 121 (πρώην 127/115) καταργούνται. 

Άρθρο 10

α) Στην παρ. 1 του άρθρου 133 (πρώην 139/127) η φράση «γί-
νεται από τη Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών της Βουλής» αν-
τικαθίσταται µε τη φράση «γίνεται από τον προϊστάµενο της
Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών της Βουλής».

β) Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 133 (πρώην 139/127) προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Αναπληρωτές του προϊσταµένου της Διεύθυνσης Οικονοµι-
κών Υπηρεσιών της Βουλής για την ως άνω εκκαθάριση ορίζονται
οι προϊστάµενοι των Τµηµάτων Μισθοδοσίας και Εκκαθάρισης
Αποζηµιώσεων και Δαπανών.» 

Άρθρο 11

Η παρ. 2 του άρθρου 152 του Κανονισµού της Βουλής αντικα-
θίσταται ως εξής:

«2. Όταν πρόκειται για έργο µηχανολογικών, ηλεκτρολογικών,
κλιµατιστικών ή συναφών εγκαταστάσεων, µετέχει υποχρεωτικά
ως µέλος και ένας (1) µόνιµος υπάλληλος του κλάδου ΠΕ6 Μη-
χανικών ή ΤΕ6 Τεχνολογικών Εφαρµογών της Βουλής ή του κλά-
δου ΠΕ6 Μηχανικών ΠΕ ή ΤΕ του Υπουργείου Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, που διαθέτει τις απαραίτητες γνώσεις.»

Άρθρο 12

Η ισχύς των διατάξεων της παρούσας τροποποίησης αρχίζει
από τη δηµοσίευσή τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
εκτός αν ορίζεται διαφορετικά στις επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,                         2015

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο της παραπάνω πρότασης. 
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ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το Σώ-

µα παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω να κάνω µία ανακοίνωση

προς το Σώµα:
Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Του-
ρισµού, Εξωτερικών, Οικονοµικών, Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων και ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας κατέθεσαν σήµερα στις 9-11-2015 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση της τροποποίησης της Ντόχα στο Πρωτόκολλο του
Κιότο στη Σύµβαση-πλαίσιο των Ηνωµένων Εθνών για την αλλαγή
του κλίµατος, που έχει κυρωθεί µε το ν. 3017/2002 (Α’ 117)».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Οι Βουλευτές θα έχουν χρόνο δύο και τρία λεπτά και οι Υπουρ-
γοί τρία και τρία λεπτά. 

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 81/3-11-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Άρτας της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τον αποκλεισµό των τεχνολογι-
κών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων από την πρόσκληση του Υπουρ-
γείου για συµµετοχή στο σεµινάριο µε τίτλο «Επιµόρφωση εκπαι-
δευτικών για την αξιοποίηση και εφαρµογή των ψηφιακών τεχνο-
λογιών στη διδακτική πράξη». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός κ.
Αθανασία Αναγνωστοπούλου.

Το λόγο έχει ο κ. Στύλιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, πρόσφατα το Υπουργείο ανακοίνωσε την πρό-

σκληση από το επιχειρησιακό πρόγραµµα «Διά Βίου Μάθηση» µε
τίτλο «Επιµόρφωση εκπαιδευτικών για την αξιοποίηση και εφαρ-
µογή των ψηφιακών τεχνολογιών στη διδακτική πράξη». Η πρό-
σκληση αφορά την υποβολή προτάσεων προκειµένου οι ενδια-
φερόµενοι να χρηµατοδοτηθούν στο πλαίσιο των αξόνων προτε-
ραιότητας 6, 8 και 9 του επιχειρησιακού προγράµµατος «Ανά-
πτυξη ανθρώπινου δυναµικού, Εκπαίδευση και Διά Βίου Μάθη-
ση».

Αντικείµενο των προτάσεων είναι η παροχή ολοκληρωµένης
επιµόρφωσης για την αξιοποίηση και εφαρµογή των τεχνολογιών
πληροφορικής και επικοινωνίας στη διδακτική πράξη. Στο επιχει-
ρησιακό πρόγραµµα υπάρχει άµεση και διατυπωµένη ανάγκη για
πλήρη ένταξη και ενσωµάτωση των τεχνολογιών πληροφορικής
και επικοινωνιών στα προγράµµατα σπουδών και στην καθηµε-
ρινή εκπαιδευτική πρακτική, προκειµένου να αναπτυχθούν ψη-
φιακές δεξιότητες.

Μέσω της εν λόγω πρόσκλησης θα µπορούσαν να ενταχθούν
µεµονωµένα ή σε σύµπραξη πολλά συναφή τµήµατα των ΤΕΙ,
προσφέροντας υψηλού επιπέδου υπηρεσίες. Ωστόσο, η συγκε-
κριµένη πρόσκληση απευθύνεται µόνο στα πανεπιστήµια, στε-
ρώντας από τα ΤΕΙ τη δυνατότητα υποβολή προτάσεων.

Ο αποκλεισµός αυτός οδηγεί στο συµπέρασµα ότι το Υπουρ-
γείο πιθανόν θεωρεί ότι τα ΤΕΙ δεν είναι σε θέση να παρέχουν
επιµόρφωση στις συγκεκριµένες τεχνολογίες πληροφορικής και
επικοινωνιών, ακόµη και σε ειδικότητες που δεν είναι τόσο µεγά-
λης αιχµής και δεν απαιτούν ιδιαίτερες ικανότητες στην πληρο-
φορική.

Με βάση τα παραπάνω ερωτάσθε, κύρια Υπουργέ: Η µη συµ-
µετοχή των ΤΕΙ στην παραπάνω πρόσκληση έγινε σκοπίµως ή εκ
παραδροµής; Σε περίπτωση που έγινε σκοπίµως, τι επιπτώσεις
µπορεί να έχει αυτό στα πτυχία αποφοίτων σχολών όπως µηχα-
νικών πληροφορικής των ΤΕΙ; Επηρεάζει τα επαγγελµατικά τους
δικαιώµατα; Εάν ναι, µε ποιον τρόπο; 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ.
Κύριε Στύλιε, η πρόσκληση και ο «αποκλεισµός» των ΤΕΙ δεν

έγινε µε καµµία σκοπιµότητα. Όµως, αυτή η πρόσκληση δεν
αφορά, όπως έγινε στο παρελθόν, επιµόρφωση των εκπαιδευτι-
κών στους ηλεκτρονικούς υπολογιστές. Τώρα γίνεται στην επι-
µόρφωση των εκπαιδευτικών σε θέµατα διδακτικής και παιδαγω-
γικής µέσω των ηλεκτρονικών υπολογιστών.

Αυτά που προκρίθηκαν είναι τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ –σε
αυτό το σηµείο έχετε δίκιο, θα έπρεπε να γράφει ΑΕΙ και όχι πα-
νεπιστήµια, υπάρχει πάντα αυτό το θέµα και δεν το πρόσεξα κι
εγώ- τα οποία έχουν τµήµατα παιδαγωγικής και διδακτικής, όπως
στην ΑΣΠΑΙΤΕ. Μας ενδιαφέρει δηλαδή να έχουν παιδαγωγικά
και διδακτικά τµήµατα µέσω των ηλεκτρονικών υπολογιστών.

Όµως, το θέµα αυτό –και δεν υπάρχει αποκλεισµός των ΤΕΙ- στον
διαγωνισµό και στην εξέταση των προσόντων των εκπαιδευτικών,
οι οποίοι θα περάσουν από αυτό το πρόγραµµα, θα γίνει κανο-
νικά, όπως πάντα, από τα ΤΕΙ και τα πανεπιστήµια.

Άρα δεν υπάρχει θέµα αποκλεισµού των ΤΕΙ. Η ΑΣΠΑΙΤΕ για
παράδειγµα συµµετέχει κανονικά, όπως συµµετέχουν τα πανεπι-
στήµια και όχι όλα τα πανεπιστήµια, αυτά που έχουν τµήµατα
αγωγής, όπως είναι Νηπιαγωγών, Παιδαγωγικά κ.λπ..

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Στύλιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κυρία Υπουργέ, ευχαριστώ για την απάν-

τηση.
Θα ήθελα να προχωρήσω λίγο περισσότερο τη σκέψη µου και

να πω ότι καλό θα ήταν σε επόµενη πρόσκληση –τουλάχιστον να
υπάρχει µία δέσµευση από εσάς- να µπορούν να συµµετάσχουν
και τα ΤΕΙ. Διότι παλαιότερα σε όσες προσκλήσεις γίνονταν από
το επιχειρησιακό πρόγραµµα του Υπουργείου Παιδείας συµµε-
τείχαν και τα ΤΕΙ κανονικά.

Επίσης, θέλω να σας θυµίσω -το γνωρίζετε εξάλλου, πιστεύω-
ότι υπάρχουν πανεπιστήµια που έχουν παιδαγωγικά τµήµατα,
υπάρχουν και ΤΕΙ που έχουν τµήµατα Πληροφορικής, και θα µπο-
ρούσε να έχει γίνει σύµπραξη και συνεργασία, καθότι υπάρχουν
πανεπιστήµια στην Ξάνθη, στον Έβρο όπου υπάρχουν αντίστοιχα
τµήµατα παιδαγωγικής εκπαίδευσης, αλλά δεν υπάρχουν τµή-
µατα πληροφορικής που να συνδυάζουν αυτές τις ειδικότητες.

Ευχαριστώ για την απάντηση. Εκλαµβάνω ως δέσµευση ότι
στο µέλλον δεν θα υπάρξει αυτή η παράλειψη και θα ήθελα να
σας κάνω ξανά  µία υπενθύµιση σε µια άλλη ερώτηση που είχα
καταθέσει σε σχέση µε τις µετεγγραφές, µιας που είναι εδώ και
ο Υπουργός Παιδείας, να επανεξετάσετε το θέµα µε αυτό που
λέµε «τα τρία σπίτια».

Όταν δηλαδή έχουµε δύο φοιτητές που είναι σε ξεχωριστές
πόλεις και οι οικογένειες στην πόλη καταγωγής τους, εκεί δεν
µπορεί να είναι µόνο το οικονοµικό κριτήριο. 

Δείτε το, διότι έτσι όπως είναι σήµερα διατυπωµένος ο νόµος
και ισχύει, οικογένεια µε ένα παιδί φοιτητή και πολύ χαµηλό ει-
σόδηµα µπορεί να πάρει µετεγγραφή, για παράδειγµα, απ’ τη
Θεσσαλονίκη στην Αθήνα ή από την Αθήνα στην Πάτρα, οικογέ-
νεια, όµως, µε δύο παιδιά δεν θα µπορεί. Άρα δείτε για το µέλ-
λον.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Επαναλαµβάνω
αυτό που είπα στην αρχή, ότι δεν αποκλείονται τα ΤΕΙ και όπου
δεν υπάρχουν πανεπιστήµια που να έχουν τµήµατα Παιδαγωγι-
κής, Διδακτικής κ.λπ., δεν αποκλείονται οι συνέργειες µε ΤΕΙ. 

Για τις µετεγγραφές νοµίζω ότι η επίκαιρη ερώτησή σας θα
είναι την Παρασκευή. Την έψαξα σήµερα για να απαντήσουµε
συνολικά, εκτός κι αν την αποσύρατε.

Κοιτάξτε -θα πει και ο Υπουργός νοµίζω κάποια στιγµή- αλλά
µε τις µετεγγραφές θα κάνουµε µια συνολική ρύθµιση που θα το
επανεξετάσει αυτό το ζήτηµα, γιατί υπάρχουν διάφορα άλλα
προβλήµατα, που, όπως καταλαβαίνετε, δεν αλλάζουν µε υπουρ-
γικές αποφάσεις και είπαµε να µην αλλάζουν µε υπουργικές απο-
φάσεις έτσι κατά περίπτωση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε κι εµείς.
Τώρα θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 53/29-10-2015 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού  Αττικής της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Παρασκευής Χριστο-
φιλοπούλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε το ασφαλιστικό σύ-
στηµα της χώρας.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Γεώργιος Κα-
τρούγκαλος.

Ελάτε, κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
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ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω κανείς δεν θα διαφωνήσει ότι το ασφα-

λιστικό είναι ένα πρόβληµα που έχει τεράστιες εθνικές, κοινωνι-
κές, οικονοµικές προεκτάσεις, ένα από τα σοβαρότερα, ίσως το
σοβαρότερο ζήτηµα που έχουµε να αντιµετωπίσουµε ως χώρα
και όχι µόνο ως Κυβέρνηση.

Τούτου δοθέντος, κύριε Υπουργέ, είναι εύλογο να υπάρχει
πολύ µεγάλη αγωνία και στους ασφαλισµένους και ιδιαίτερα στις
νεότερες ηλικίες και θα έλεγα και µια όχι µόνο αγωνία αλλά και
απογοήτευση σε αυτές τις ηλικίες, αλλά και στους συνταξιού-
χους, διότι το τοπίο είναι εξαιρετικά θολό. Και εξηγούµαι. 

Κυρία Πρόεδρε, ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας ερωτηθείς στο
debate των πολιτικών Αρχηγών προεκλογικά είχε πει –διαβάζω
από µέσα τους λόγους του: Η επιµονή των δανειστών ήταν να
εξοικονοµήσουµε 2,5% του ΑΕΠ µε µείωση συντάξεων. Όποια
εξοικονόµηση πόρων,  είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, πηγαίνει
στην εξυγίανση των ασφαλιστικών ταµείων. Μας βασάνισε το
συνταξιοδοτικό. Αφήσαµε ανοικτό να βρεθούν ισοδύναµα και θα
βρεθούν ισοδύναµα, είπε ο κ. Τσίπρας. Έχουµε σχέδιο, είπε ο κ.
Τσίπρας, που θα προστατεύσει τους αδύναµους.

Και µετά τι απέγινε; Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, τον τελευταίο
καιρό, τις τελευταίες εβδοµάδες, ένα-δυο µήνες που έχουν πε-
ράσει, έχουµε ένα µπαράζ δηλώσεων, αλληλοαναιρούµενων µά-
λιστα, την παρουσίαση ενός πορίσµατος - εσείς είχατε την
πρωτοβουλία να κάνετε, να συστήσετε και να διορίσετε µια επι-
τροπή εµπειρογνωµόνων- και το πέρασµα από την εποχή του λαϊ-
κισµού του ΣΥΡΙΖΑ, που είχατε τάξει τα πάντα στους πάντες στη
ΔΕΘ, από τη δέκατη τρίτη σύνταξη έως την αύξηση των συντά-
ξεων, τα πάντα, σε ένα νεοφιλελεύθερο µοντέλο που πρότεινε η
επιτροπή και µετά εσείς οι ίδιοι αναιρέσατε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, την ανοχή σας θα ήθελα για να εξηγήσω και
να µιλήσει ο Υπουργός. 

Κύριε Υπουργέ, έχω εδώ µπροστά µου πάρα πολλά σηµεία.
Από τις 7 Οκτωβρίου όπου από εδώ, από το Βήµα της Βουλής -
κι έχω τις προγραµµατικές σας δηλώσεις- µας διαβεβαιώσατε
ότι το πόρισµα της επιτροπής θα είναι στη δηµοσιότητα και µετά
θα ακολουθήσει διάλογος, είχαµε τον κ. Πετρόπουλο να δηλώνει
τα περί έκτακτης εισφοράς στις 18 Οκτωβρίου στο «MEGA» και
την άλλη µέρα το Υπουργείο Εργασίας να διαψεύδει τον κ. Πε-
τρόπουλο. 

Εσείς ο ίδιος στην εκποµπή του κ. Χατζηνικολάου µιλούσατε
για την κατάργηση των επικουρικών συντάξεων µέσω συγχώνευ-
σης της κύριας και επικουρικών, δηλαδή, την πλήρη ισοπέδωση
και κατάργηση των επικουρικών συντάξεων, για να αποφύγετε
τη ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος. Και την άλλη µέρα είχαµε τις
αποστάσεις του κ. Τσίπρα από το πόρισµα της επιτροπής.

Τελευταίο, για να µην τα αναφέρω όλα, είναι στις 5 Νοεµβρίου
-µόλις προχθές- η διαρροή ότι θα συνδεθεί η σύνταξη µε την ηλι-
κία. 

Θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ: Σήµερα έχουµε 9 Νο-
εµβρίου. Πότε η Κυβέρνηση θα παρουσιάσει τη δική της πρό-
ταση; Διότι ο µόνος διάλογος που έχουµε τώρα, είναι ο διάλογος
µέσα από τα κανάλια. 

Θα πω αυτό, κυρία Πρόεδρε, και τελειώνω. Έκανα µια επι-
στολή στον κ. Μανιό, Πρόεδρο της Επιτροπής Κοινωνικών Υπο-
θέσεων ο οποίος είναι και εδώ, ζητώντας να γίνει µια σύγκληση
Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, ούτως ώστε εκεί, κύριε Υ-
πουργέ, να µας παρουσιάσετε τους βασικούς άξονες. Ξέρω ότι
στην επίκαιρη ερώτηση δεν µπορείτε να πείτε πάρα πολλά πράγ-
µατα. Τουλάχιστον, πείτε µας πότε θα έχουµε το δικό σας σχέ-
διο, το οποίο -από ό,τι φαίνεται- δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

Είναι λίγος χρόνος για τέτοιο θέµα, βέβαια, αλλά προσπαθή-
στε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρία Πρόεδρε,
έχω την αίσθηση ότι δεν είναι αντικείµενο κοινοβουλευτικού
ελέγχου αυτό που τέθηκε µε την ερώτηση. Γιατί, όπως γνωρίζετε,

στον κοινοβουλευτικό έλεγχο η νοµοθετική εξουσία ελέγχει την
εκτελεστική ως προς πράξεις ή παραλείψεις της. Αυτή η ερώ-
τηση ουσιαστικά, ερωτά την Κυβέρνηση πως θα ασκήσει τη νο-
µοθετική της εξουσία. 

Παρ’ όλα αυτά, για να µην φανεί ότι αποφεύγω την ουσία, θα
επαναλάβω γνωστά πράγµατα, ότι δηλαδή ο δηµόσιος διάλογος
έχει ήδη εκκινήσει. Έναυσµα αποτέλεσε το πόρισµα επιτροπής
εµπειρογνωµόνων, που προφανώς δεν είναι κυβερνητική θέση,
αλλά είναι ένα πόρισµα τεχνοκρατών το οποίο περιλαµβάνει από-
ψεις που τίθενται από τεχνοκρατική και όχι από πολιτική άποψη,
ενώπιον του κοινού. Στο πλαίσιο δηµόσιου διαλόγου, ο Υφυπουρ-
γός κι εγώ έχουµε συναντήσει έναν µεγάλο αριθµό φορέων, σω-
µατείων, οµοσπονδιών, την ΑΔΕΔΥ σε σχέση µε το ζήτηµα αυτό.
Έχει ήδη γίνει µια κοινή συνεδρίαση των αρµόδιων διυπουργικών
οργάνων, της ΚΥΠ και του ΚΕΣΥΠ, που επανέλαβε την κυβερνη-
τική θέση για την πρόθεση να µην εφαρµόσουµε τις µνηµονιακές
δεσµεύσεις ως έχουν -ακριβώς γιατί αποτελούν ένα νεοφιλελεύ-
θερο πρόγραµµα, το οποίο δεν ανταποκρίνεται στις δικιές µας
προτάσεις- αλλά ως γενικό ισοδύναµο να τις αντικαταστήσει µε
µια συνολική µεταρρύθµιση του ασφαλιστικού συστήµατος, η
οποία θα σέβεται το δηµόσιο αναδιανεµητικό κοινωνικό καθολικό
χαρακτήρα της κοινωνικής ασφάλισης και θα προβλέπει ενιαίους
κανόνες, τόσο για τις εισφορές όσο για τις παροχές. Εντός του
Νοεµβρίου θα έλθει το νοµοσχέδιο αυτό στην εθνική αντιπροσω-
πεία και θα έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε αναλυτικά επ’
αυτού. 

Κλείνοντας, να πω ότι είναι ένα εθνικό ζήτηµα. Ξέρετε ότι
υπάρχει σοβαρή ευθύνη στο παλαιοκοµµατικό σύστηµα για την
στρεβλή οργάνωση του ασφαλιστικού συστήµατος και για τον
τρόπο µε τον οποίο διαχειρίστηκε τα οικονοµικά του µε χρόνια
κακής διαχείρισης και αποκορύφωµα προφανώς την αποµείωση
κατά δώδεκα δισεκατοµµύρια στο PSI των αποθεµατικών των τα-
µείων. Ήλθε τώρα η ώρα, όχι απλώς να εξετάσουµε τη δηµοσιο-
νοµική πλευρά του θέµατος, όχι απλώς να εφαρµόσουµε µνηµο-
νιακές δεσµεύσεις, που ουσιαστικά έχουν δοκιµαστεί επί πεντα-
ετία και έχουν αποτύχει, όχι να φέρουµε µια ενδέκατη µείωση
των συντάξεων που δεν την αντέχουν οι συνταξιούχοι, αλλά να
θέσουµε αρχές για µια ορθολογική, δίκαιη αναδιοργάνωση του
συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία
Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, προ-
σπαθήσατε ως έγκριτος νοµικός να διαφύγετε διά της νοµικής
οδού. Η Κυβέρνηση αυτήν τη στιγµή ελέγχεται για τις πράξεις
και παραλείψεις της κι όχι για το αν θα νοµοθετήσει και πότε. Θα
πω για τις πράξεις µετά. Μιλώ για τις παραλείψεις. Είπατε ότι γί-
νεται διάλογος. Ποιος είναι αυτός ο διάλογος; Κι εγώ δέχοµαι µε
καλή πίστη ότι ατύπως οι άτυπες συναντήσεις ή και οι επίσηµες
συναντήσεις της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου µε τους φο-
ρείς, όπως η ΑΔΕΔΥ, είναι µια από τις µορφές θεσµικού διαλό-
γου. Πλην, όµως, ποιες είναι οι άλλες µορφές;

Το Υπουργικό Συµβούλιο δεν συνιστά διάλογο. Συνιστά µια θε-
σµική λειτουργία που πρέπει να υπάρξει βεβαίως, αλλά δεν συ-
νιστά διάλογο. 

Τα άλλα κόµµατα και κυρίως το ευρύ κοινό δεν γνωρίζουν,
κύριε Υπουργέ, πώς έχει ξεκινήσει ο διάλογος. Ο διάλογος ξεκι-
νάει µε πόρισµα ή ξεκινάει µε µία Κυβέρνηση η οποία έχει την
ευθύνη των λόγων και των πράξεών της και λέει «αυτά θέλω να
κάνω». Μπορεί να εκλάβω το πόρισµα ως πρότασή σας, αλλά
πρώτα ο Πρωθυπουργός και µετά εσείς έχετε τηρήσει αποστά-
σεις. Σας έχω παρακολουθήσει και τα µισά από το πόρισµα που
είχατε υιοθετήσει, µετά τα αλλάξατε. Άρα ελέγχεστε, κύριε
Υπουργέ, γι’ αυτό. 

Είµαστε ήδη στις 9 Νοεµβρίου. Έχετε όριο το τέλος Νοεµ-
βρίου, το οποίο εσείς θέσατε τότε στον κ. Μοσκοβισί -και όχι
µόνο- και σήµερα µας λέτε ότι στο τέλος Νοεµβρίου θα φέρετε
νοµοθέτηµα. Άρα πότε, κυρία Πρόεδρε, θα γίνει στη Βουλή, πα-
ραδείγµατος χάριν, ο διάλογος; Με την κατάθεση του νοµοσχε-
δίου; 

Κύριε Υπουργέ, έχετε πρόθεση να καλέσετε επισήµως σε κά-
ποιους κύκλους διαλόγου; Έχετε πρόθεση να υπάρξει µία πρώτη
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συζήτηση στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, όπως ζητή-
σαµε; Δεν ξέρω τι έχετε πρόθεση να κάνετε. Άκουσα πολλά. Δεν
είναι ώρα γι’ αυτό, γιατί µπορώ να πω άλλα τόσα. Θα πω δυο-
τρία πράγµατα που κάνατε εσείς, όχι κανένας άλλος, εσείς. 

Έχουµε για πρώτη φορά κατάργηση των κατώτατων ορίων
συντάξεων σε όσους δεν έχουν συµπληρώσει το εξηκοστό έβ-
δοµο έτος της ηλικίας τους. Εκεί µπορεί να πάρεις έναν άνθρωπο
ο οποίος σήµερα είναι εξήντα δύο χρονών και είναι στα βαρέα
και ανθυγιεινά και επειδή αυτήν τη στιγµή εσείς δεν έχετε αυτό
το όριο και το έχετε καταργήσει, θα πάρει 250 ευρώ σύνταξη, ότι
µειώσατε το κατώτατο όριο σύνταξης. Το ΕΚΑΣ από το ’16 µέχρι
το ’19 καταργείται. 

Όλα αυτά τι είναι, κύριε Υπουργέ; Είναι αυτά για τα οποία είχε
πει ο κ. Τσίπρας ότι έχει σχέδιο; Εν πάση περιπτώσει, είναι σαφές
ότι δεν έχει σχέδιο. Ό,τι αποφασίσετε επί του πορίσµατος ή µη,
φέρτε το, προς Θεού, στη δηµοσιότητα, ούτως ώστε να ξέρει ο
κόσµος προς τα πού πηγαίνετε το ασφαλιστικό. Δεν είναι απλό
και δεν είναι ένα ακόµα νοµοθέτηµα. 

Είναι κορυφαίος νόµος, κυρία Πρόεδρε, και θα έπρεπε, πριν
κατατεθεί, να υπάρχει επαρκής διάλογος και διαβούλευση, έστω
βεβαίως και στο διαδίκτυο. Δεν λέω «έστω», γιατί το διαδίκτυο
είναι πολύ σηµαντικό. Πότε θα ανεβάσετε ένα προσχέδιο αυτού
του νόµου; 

Περιµένω, κύριε Υπουργέ, κάποιες απαντήσεις, ούτως ώστε
όσες µέρες µάς αποµένουν, τουλάχιστον να γίνει σαφές στον
κόσµο προς τα πού πάµε, γιατί αν επιζητάτε συναίνεση για το
τόσο µεγάλο αυτό εθνικό ζήτηµα, η µόνη οδός για τη συναίνεση
θα ήταν οι προτάσεις σας και πάνω στις προτάσεις σας οι τοπο-
θετήσεις των κοµµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όπως είπα και
προηγουµένως και σε άλλες τοποθετήσεις µου στη Βουλή, ό,τι
έχει έλθει µέχρι τώρα ως νοµοθετική πρόταση του Υπουργείου,
αποτελεί απλή υποχρέωση εκπλήρωσης προαπαιτουµένων τα
οποία τα έχετε ψηφίσει κι εσείς στο πλαίσιο του τελευταίου µνη-
µονίου. Ακριβώς επειδή δεν είµαστε καθόλου ικανοποιηµένοι µε
τις προτάσεις αυτές, ούτε µε τις υπόλοιπες προτάσεις που περι-
λαµβάνει το µνηµόνιο ως επιµέρους υποχρεώσεις, ακριβώς γι’
αυτόν τον λόγο προτείναµε -και έγινε αποδεκτό από την άλλη
πλευρά- να υποβάλουµε συνολική πρόταση µεταρρύθµισης τού
ασφαλιστικού που να έχει χαρακτήρα γενικού ισοδυνάµου. Αυτό
ακριβώς αποτελεί και την ειδοποιό διαφορά της δικής µας πολι-
τικής απέναντι στις πολιτικές που ακολουθήθηκαν την τελευταία
πενταετία. 

Αντιµετωπίζουµε ως θέµα υπαρκτό το µεγάλο δηµοσιονοµικό
πρόβληµα, το µεγάλο έλλειµµα των ασφαλιστικών ταµείων. Ανα-
φέρθηκα προηγουµένως στους λόγους. Είπα, όµως, και προ-
ηγουµένως ότι το ασφαλιστικό δεν είναι προεχόντως ένα δηµο-
σιονοµικό ζήτηµα. Είναι ζήτηµα κοινωνικής δικαιοσύνης. Γι’ αυτόν
τον λόγο πρέπει να το αντιµετωπίσουµε συνολικά µε µια µεταρ-
ρύθµιση που δεν θα έλθει απ’ έξω και που εµείς απλώς θα την
µεταφράσουµε, αλλά µια µεταρρύθµιση που θα έχει δική µας
εθνική προέλευση. 

Γι’ αυτόν τον λόγο συστήθηκε µία επιτροπή εµπειρογνωµόνων,
όπως γίνεται σε όλες τις χώρες που ξεκινούν µια µεταρρύθµιση.
Προφανώς δεν είναι η θέση της Κυβέρνησης η τεχνική πρόταση
της επιτροπής αυτής, από την οποία µάλιστα και εγώ και άλλα
στελέχη της Κυβέρνησης έχουµε διαφοροποιηθεί ως προς τα ση-
µεία που έπρεπε να διαφοροποιηθούµε. Αυτό αποτελεί, όµως, το
τεχνικό υπόστρωµα για τον σχετικό δηµόσιο διάλογο.

Πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι σε εποχή διαπραγµάτευ-
σης, κατά την οποία παράλληλα µε την άσκηση της κυβερνητικής
νοµοθετικής πρωτοβουλίας, έχουµε να σεβαστούµε και δεσµεύ-
σεις που έχουν αναληφθεί από ευρύτερα πολιτικά στρώµατα,
από περισσότερες τής µιας πτέρυγες στη Βουλή, σηµαντικό
στοιχείο αποτελεί και η ενίσχυση του διαπραγµατευτικού µας
λόγου προς τους εταίρους. 

Γι’ αυτόν τον λόγο έχει προσκληθεί ως προς την αναγκαία πο-
σοτικοποίηση των στοιχείων που είναι αναγκαία για µια µεταρ-

ρύθµιση και η Διεθνής Οργάνωση Εργασίας. Και ο λόγος για τον
οποίο δεν έχουµε µέχρι στιγµής µιλήσει για συγκεκριµένους
αριθµούς είναι γιατί µε τη βοήθεια και της Διεθνούς Οργάνωσης
Εργασίας και της τεχνικής βοήθειας που έχουµε ζητήσει και από
άλλους εταίρους µας και κράτη όπως η Σουηδία, όχι µόνο από
θεσµούς, προσπαθούµε, ώστε αυτή η πρόταση που θα κάνουµε
να ανταποκρίνεται πλήρως στις γενικές αρχές που είπα προ-
ηγουµένως. 

Εποµένως αναλάβαµε, όπως έχω πει πολλές φορές, το καθή-
κον- στην πραγµατικότητα σε σαράντα µέρες µετά τις εκλογές-
να εκπληρώσουµε ένα έργο που το πολιτικό σύστηµα επί σα-
ράντα χρόνια δεν µπόρεσε να φέρει σε πέρας. Δεν µπορούµε να
ελεγχόµαστε για καθυστερήσεις. Έχουµε σκοπό να το φέρουµε
σε πέρας, ακριβώς γιατί είναι εθνικό ζήτηµα. Και γι’ αυτό ζητώ
από το σύνολο της Εθνικής Αντιπροσωπείας να αντιµετωπίσει το
θέµα αυτό µε τη σοβαρότητα που το αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 78/3-11-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος κ. Σταύρου Τάσσου προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την ολοκλήρωση του
υβριδικού ενεργειακού έργου Ικαρίας και του δρόµου Γεµέλια –
Προεσπέρα - Κάτω Προεσπέρα.

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Σκουρλέτης. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Τάσσο, για δύο λεπτά. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Είναι γνωστό ότι οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας δεν µπορούν

να καλύψουν το σύνολο των ενεργειακών αναγκών µιας χώρας.
Μπορούν, όµως, και σε περιπτώσεις αποµονωµένων και µικρών
περιοχών, όπως είναι τα νησιά, να παίξουν έναν πάρα πολύ ση-
µαντικό ρόλο και να καλύψουν σχεδόν το σύνολο των ενεργει-
ακών αναγκών. Αυτό βέβαια, ξεπερνώντας τα διάφορα τεχνικά
προβλήµατα που έχουν να κάνουν µε την αποθήκευση και την
ελεγχόµενη διανοµή της ενέργειας και βέβαια ξεπερνώντας το
πιο βασικό πρόβληµα που υπάρχει, πως ό,τι γίνεται στον καπιτα-
λισµό γίνεται µε τη λογική του κέρδους. 

Παρ’ όλα αυτά, η ΔΕΗ έκανε ένα σηµαντικό υβριδικό έργο
στην Ικαρία, συν τον δρόµο που χρειάζεται για να ολοκληρωθεί
το έργο αυτό, µε συνολική ισχύ γύρω στα 6,8 – 6,9 µεγαβάτ, που
καλύπτει σχεδόν το 85% των ενεργειακών αναγκών της Ικαρίας,
που είναι της τάξης των 8 µεγαβάτ τον χρόνο. Και είναι ένα έργο
συνδυασµός υδατόπτωσης και ηλιακής ενέργειας και όπως είπα
θα καλύψει σε µεγάλο βαθµό τις ανάγκες του νησιού σε ηλε-
κτρική ενέργεια. 

Παρ’ όλα αυτά όµως και παρ’ όλο που έχει ολοκληρωθεί το
85% των εργασιών της κατασκευής του έργου που ξεκίνησε τον
Ιούνιο 2009, το έργο σταµάτησε. Η χρηµατοδότηση που απαιτεί-
ται για να ολοκληρωθεί το έργο είναι της τάξης των 3 µε 4 εκα-
τοµµυρίων ευρώ και ήδη έχουν δαπανηθεί πάνω από 40 εκατοµ-
µύρια ευρώ, που σηµαίνει, πραγµατικά, ότι το συντριπτικό µέρος
του έργου έχει ολοκληρωθεί. 

Το ερώτηµα βέβαια είναι γιατί δεν ολοκληρώνεται αυτό το
έργο, ενώ έχει µείνει τόσο λίγο για να ολοκληρωθεί. Επίσης,
υπάρχει και πρόβληµα όσον αφορά και τις ζηµιές που µπορεί να
δηµιουργηθούν από την ηµιτελή κατασκευή του δρόµου που
συνδέει την Άνω µε την Κάτω Προεσπέρα, που είναι και η ραχο-
κοκαλιά στο όλο έργο. 

Στον ηµιτελή αυτό δρόµο ήδη µε τις πρώτες βροχές προκλή-
θηκαν σοβαρές ζηµιές και υψηλός είναι ο κίνδυνος για εκτετα-
µένες καταστροφές –υλικές και όχι µόνο- µε την έλευση του
χειµώνα στους προαναφερόµενους δρόµους. 

Παρά τις διαβεβαιώσεις της Διοίκησης της «ΔΕΗ - ΑΝΑΝΕΩ-
ΣΙΜΕΣ Α.Ε.» που δόθηκαν επιτόπου σε σχετική σύσκεψη για συ-
νέχιση των εργασιών µε συµµετοχή του Γενικού Γραµµατέα του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, το έργο έχει σταµα-
τήσει, δηµιουργώντας ανησυχία και αγωνία στους κατοίκους για
τις επιπτώσεις από την µη ολοκλήρωσή του σε συνδυασµό µε
την πορεία ιδιωτικοποίησης της ΔΕΗ και της ενέργειας γενικό-
τερα. 

Και πραγµατικά αναρωτιέται κανείς: Μήπως εντέλει ο στόχος
είναι να δοθεί και αυτό στους ιδιώτες;
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Γιατί ήδη υπάρχει ένας ιδιώτης ο οποίος έχει ένα µικρό αιολικό
πάρκο 600 MW και ο οποίος έχει πλουτίσει πραγµατικά. Μήπως
δηλαδή ο στόχος είναι αυτός σε τελευταία ανάλυση, να δοθούν
κι αυτά στους ιδιώτες; Βέβαια ο δήµαρχος έχει στείλει σχετική
επιστολή στο Υπουργείο αλλά και προς τον Πρωθυπουργό από
τις 7-11-2015 για την κατάσταση του έργου. 

Ρωτάµε, λοιπόν, τον κύριο Υπουργό: Γιατί έχουν σταµατήσει
οι εργασίες αποπεράτωσης του έργου και του συνοδού έργου
της δηµοτικής οδοποιίας;

Τι µέτρα προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση, για την επανέ-
ναρξη των εργασιών, την πρόληψη των κινδύνων που εγκυµονεί
ο ηµιτελής αγροτικός δρόµος για τις ζωές και τις περιουσίες των
κατοίκων από τυχόν πληµµυρικά φαινόµενα;

Υπάρχει πρόβλεψη διάθεσης των όποιων επιπλέον πόρων µπο-
ρεί να προκύψουν λόγω καταστροφών στο ηµιτελές έργο από
ενδεχόµενα καιρικά φαινόµενα αλλά και τη γενικότερη, επί έτος
σχεδόν, απαξίωσή του; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κύριε Τάσσο, κατ’ αρχάς, µε χαρά διαπιστώνω ότι ανακαλύ-
πτετε την αξία των έργων για τις ανανεώσιµες πηγές ακόµη και
στο πλαίσιο του καπιταλισµού. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Την αξία τους ποτέ δεν την αµφισβητή-
σαµε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Εν πάση περιπτώσει, για το συγκεκρι-
µένο θέλω να σας πω ότι για την Κυβέρνησή µας αποτελεί
προτεραιότητα η προώθηση τέτοιων έργων.

Θυµάστε κατά τη συζήτηση των προγραµµατικών δηλώσεων
ότι είχαµε αναφερθεί αναλυτικά. Ένα πεδίο στο οποίο πρέπει ιδι-
αίτερα να αναπτυχθούν αυτά τα έργα είναι τα νησιά µας. Πολλά
απ’ αυτά έχουν όλες τις προϋποθέσεις να είναι ενεργειακά αυ-
τόνοµα. Μάλιστα, υπάρχει ένας ολόκληρος σχεδιασµός και της
«ΔΕΗ - ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ Α.Ε.» µε τη συµβουλή και τον ιδιαίτερο
ρόλο του κέντρου ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Πολύ σύντοµα
θα είµαστε σε θέση να παρουσιάσουµε έναν αναλυτικό σχεδια-
σµό και προγραµµατισµό γύρω απ’ αυτά τα ζητήµατα. 

Το έργο στο οποίο αναφέρεστε είναι ένα εµβληµατικό έργο
και από τα πρώτα που έχουν γίνει στη χώρα µας. Το έργο αυτό
έχει φτάσει σε ένα επίπεδο κατασκευής στο 85% περίπου. Στα-
µάτησε, όπως γνωρίζετε, πριν αναλάβουµε εµείς και για λόγους
που δεν σχετίζονται µε ευθύνες ούτε της παρούσας διοίκησης
της «ΔΕΗ - ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ Α.Ε.» ούτε βέβαια της Κυβέρνησης. 

Το αιολικό µέρος του έργου, έχει κατασκευαστεί στην περιοχή
που αναφέρετε κι εσείς, στην περιοχή της Σταυροκουντούρας.
Έχουν φτιαχτεί και οι δυο µικροί υδροηλεκτρικοί σταθµοί, στην
Προεσπέρα και την Κάτω Προεσπέρα, καθώς και η άνω δεξαµενή
και το µεγαλύτερο µέρος της κάτω δεξαµενής. Έχει ξεκινήσει
και µια δοκιµαστική λειτουργία. 

Επίσης, υπάρχει η νέα δηµοτική οδός 7,2 χιλιοµέτρων, η οποία
και αυτή έχει κατασκευαστεί κατά 80%. 

Η πληροφόρηση και ο σχεδιασµός που έχουµε είναι ότι το
έργο θα ολοκληρωθεί µέχρι τα τέλη του 2016 και θα επανεκκινή-
σει. 

Σας διαβεβαιώ ότι είναι µια απόλυτη και σαφής δέσµευση της
Κυβέρνησης και της αντίστοιχης εταιρείας, της «ΔΕΗ – ΑΝΕΝΕ-
ΩΣΙΜΕΣ Α.Ε.» Βεβαίως, τα προβλήµατα που υπήρξαν σχετίζον-
ταν µε τους προηγούµενους εργολάβους. Το συνολικό έργο έχει
ξεπεράσει τα 40 εκατοµµύρια ευρώ, έχει φτάσει τα 42,7 εκατοµ-
µύρια. Δεν θα έπρεπε να είναι τόσο.

Σηµασία νοµίζω ότι έχει να λειτουργήσει, ακριβώς γιατί είναι
ένα σύνθετο πιλοτικό έργο υβριδικής τεχνολογίας και να είστε
βέβαιος ότι προς τα τέλη του 2016 θα έχει ολοκληρωθεί. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κύριε Υπουργέ, εµείς ποτέ δεν αµφισβη-

τήσαµε την αξία των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, ποτέ. Αυτό
που αµφισβητήσαµε και αµφισβητούµε είναι ο τρόπος µε τον

οποίον γίνονται. Γίνονται και αυτά τα έργα που έχουν σχέση µε
τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας µε στόχο το κέρδος. Αυτή είναι
η δική µας η ένσταση. Εµείς λέµε ότι τα έργα αυτά θα πρέπει να
γίνονται µε στόχο να καλύπτουν τις ενεργειακές ανάγκες. Επειδή
οι ενεργειακές ανάγκες, είναι ένα πολύ ισχυρό πεδίο κερδοφο-
ρίας του ιδιωτικού τοµέα, γι’ αυτό και αυτές είναι ένα από τα φι-
λέτα, µαζί µε την υγεία και την παιδεία, που ο ιδιωτικός τοµέας
θέλει να βάλει πόδι και χέρι. 

Άρα, εµείς αυτό, λοιπόν, θέλουµε να διασφαλίσουµε, ότι αυτά
τα έργα θα γίνονται µε στόχο να καλύπτονται οι ενεργειακές
ανάγκες, ότι δεν θα πληρώνει ο κόσµος υπέρογκα ποσά και δεν
θα γίνονται αυτά τα έργα µόνον και όταν οι διάφοροι εργολάβοι
αποφασίζουν να ολοκληρώσουν. 

Δεν ξέρω αν αυτό ισχύει, αλλά απ’ ό,τι έχω πληροφορηθεί,
τώρα έχει αναλάβει τον έλεγχο του έργου µια ιδιωτική εταιρεία.

Ενώ πριν το έργο το ήλεγχε η ΔΕΗ, η οποία βέβαια έχει και τε-
χνογνωσία και πείρα και είναι γνωστό ότι πραγµατικά µπορεί να
κάνει καλά έργα, τώρα, λοιπόν, το έργο αυτό έχει δοθεί. Και µά-
λιστα µου έχει αναφερθεί και ένα όνοµα, Βερροιόπουλος, πολι-
τικός µηχανικός, ο οποίος ελέγχει την κατασκευή του έργου. 

Θέλουµε, δηλαδή, να διασφαλίσουµε, αφ’ ενός µεν ότι το έργο
αυτό θα ολοκληρωθεί, αφ’ ετέρου ότι θα γίνει στο πλαίσιο της
ΔΕΗ, µε τη ΔΕΗ να ελέγχει την ολοκλήρωση του έργου και να µη
γίνει ένα άλλο πεδίο κερδοφορίας για τον ιδιωτικό τοµέα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Σκουρλέτη,
έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κατ’ αρχάς, δεν γνωρίζω από πού προ-
κύπτουν αυτήν τη στιγµή οι σκέψεις ή η πληροφορία που έχετε
ότι σκοπεύει η ΔΕΗ να πουλήσει το συγκεκριµένο έργο. Δεν
υπάρχει καµµία τέτοια σκέψη.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεν είπα ότι το σκέφτεται.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Το αναφέρατε. Λέτε «αυτό που ακούγε-
ται». Δεν ξέρω πού ακούγεται και πού πηγαίνετε και τα ακούτε
αυτά. Το έργο σε καµµία περίπτωση…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Έχει αναλάβει ιδιωτική εταιρεία τον έλεγ-
χο του έργου; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Τι εννοείται; Την αποπεράτωση του
έργου; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Εργολάβοι. 
Όχι, δεν το έχει αναλάβει. Λάθος κάνετε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Εντάξει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Και όχι µόνο σε αυτό. Σας λέω, µάλιστα,
επειδή αυτό θα είναι το πρώτο έργο βάσει του οποίου θα ακο-
λουθήσουν και άλλα, ότι αποτελεί αυτήν τη στιγµή ιδιαίτερο αν-
τικείµενο επεξεργασίας η πρώτη σύµβαση πώλησης πια ενέρ-
γειας από αυτό το συγκεκριµένο έργο, δηλαδή ακριβώς αυτό το
έργο είναι πιλοτικό. 

Θα σας πω, όµως, για πληροφόρησή σας ότι είχα µια πάρα
πολύ ενδιαφέρουσα συνάντηση µε το επιµελητήριο Κυκλάδων
πριν περίπου δέκα µέρες, όπου εκεί ήρθε µια πρόταση από το
Επιµελητήριο, το οποίο έχει περίπου δεκαεπτά χιλιάδες µέλη
επαγγελµατίες στις Κυκλάδες, για να υπάρξουν τέτοια αντίστοι-
χα έργα -και µάλιστα µε πιο εκσυγχρονισµένη τεχνολογία, πιο
σύγχρονη τεχνολογία- σε τέσσερα νησιά. 

Το πρόγραµµα χρηµατοδότησης που είχαν, πέρα από τη συµ-
µετοχή του δήµου, κατ’ οίκον κ.λπ., προβλέπει και ιδιωτικά κεφά-
λαια. Δεν είναι κακό να γίνει αυτό. Δεν είναι καθόλου κακό το να
βρούµε αυτήν τη στιγµή µορφές συµµετοχής τέτοιες που µε ένα
γρήγορα ασφαλή τρόπο να οδηγήσουν στην ενεργειακή αυτάρ-
κεια των νησιών µας, µε δεδοµένο ότι σήµερα λειτουργούν, όπως
γνωρίζετε, σταθµοί µε βάση το diesel ή το πετρέλαιο, το µαζούτ,
οι οποίοι και ρυπογόνοι είναι και ακριβοί είναι, µε αποτέλεσµα το
κόστος αυτό να το πληρώνουµε όλοι συνολικά στα τιµολόγια,
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γιατί, όπως ξέρετε, το κόστος αθροίζεται. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δηλαδή τα ιδιωτικά κεφάλαια δεν ενδια-

φέρονται για το κέρδος; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Αφήστε τα αυτά. Μιλήσαµε για συµµε-
τοχή της τοπικής κοινωνίας. Βεβαίως αυτά µπορεί να είναι
προχωρηµένα για τις δικές σας επεξεργασίες αλλά νοµίζω ότι
υπάρχουν κι άλλες µορφές ιδιοκτησίας. Υπάρχει και η ιδιωτική
και η δηµόσια, υπάρχει και η συνεταιριστική, άρα, λοιπόν, να τα
ενθαρρύνουµε τέτοια παραδείγµατα. 

Πάντως, να είστε βέβαιος ότι δεν πωλείται η συγκεκριµένη µο-
νάδα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 84/3-11-2015 επίκαιρη ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τη µείωση
του ενεργειακού κόστους στις βιοµηχανίες και τις βιοτεχνίες της
χώρας.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, προέρχοµαι από

µια εκλογική περιφέρεια, αυτή της Μαγνησίας, η οποία υπήρξε
διαχρονικά κέντρο µετάλλου και ιδιαίτερα η περιοχή του Βόλου.
Ακόµα και σήµερα που διανύουµε εποχές αποβιοµηχάνισης, τα
τελευταία χρόνια στον Βόλο και στον Αλµυρό της Μαγνησίας λει-
τουργούν δύο µεγάλες χαλυβουργίες, πλήθος µικρότερων βιο-
µηχανιών και βιοτεχνιών µε αντικείµενο το µέταλλο. 

Θα γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, φαντάζοµαι, από τις µελέτες
των µεγαλύτερων εταιρειών συµβούλων στρατηγικής στον
κόσµο ότι η ελληνική βιοµηχανία σήµερα και ιδιαίτερα οι ενερ-
γοβόρες βιοµηχανίες, αφού γι’ αυτές είναι κατά κύριο λόγο η επί-
καιρη ερώτησή µου, πληρώνουν ένα από τα ακριβότερα κόστη
ενέργειας στην Ευρώπη, αλλά και στον κόσµο. 

Χαρακτηριστικά θα επαναλάβω –είµαι σίγουρος ότι τα γνωρί-
ζετε- ότι σήµερα ενώ η Ελλάδα, η ελληνική βιοµηχανία, πληρώνει
την MWh 57 ευρώ, η ανταγωνιστική Ιταλία την πληρώνει 52 ευρώ,
η Γερµανία και η Ισπανία 48 ευρώ.(PS)

Αν φύγουµε εκτός Ευρώπης, η καναδική ενεργοβόρος βιοµη-
χανία πληρώνει 31 ευρώ τη MWh και αν πάµε από την πλευρά
της Ασίας και ιδιαίτερα στην Αραβική Χερσόνησο, οι βιοµηχανίες
πληρώνουν εκεί το ρεύµα 20 ευρώ τη MWh.

Αντιλαµβάνεστε, κύριε Υπουργέ, ότι όλες αυτές οι βιοµηχανίες
λειτουργούν σε ένα παγκοσµιοποιηµένο περιβάλλον και εξαιτίας
του ακριβού ρεύµατος καθίστανται µη ανταγωνιστικές οι ελληνι-
κές βιοµηχανίες. Αρκεί να σας πω ότι έχουµε χάσει µεγάλα µερί-
δια εξαγωγών τα τελευταία χρόνια. Το ελληνικό µερίδιο στις
εξαγωγές χάλυβα έχει πέσει µόλις στο 3,3%, την ώρα που άλλες
ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Ιταλία, κατέχουν το 47,5%, η Ισπανία
το 36,3% και η Πορτογαλία το 16,9%. 

Όλος αυτός ο κλάδος ζητάει κάποια µέτρα τα τελευταία δύο
χρόνια, τα οποία έχουν καθυστερήσει δραµατικά. Ήρθαν και οι
οικονοµικές εξελίξεις του τελευταίου καλοκαιριού…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα την ανοχή σας για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα έχετε περισσό-

τερο χρόνο στη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι, αλλά θα ήθελα να θέσω τα

ερωτήµατα για να µπορέσει να απαντήσει ο κύριος Υπουργός.
Ήρθαν οι κεφαλαιακοί έλεγχοι που -αν θέλετε- δηµιούργησαν

µεγαλύτερα εµπόδια ακόµα και στην προµήθεια πρώτων υλών.
Στις δύο µεγάλες χαλυβουργίες της περιοχής µας, είχαµε δια-
θεσιµότητα προσωπικού για µεγάλο χρονικό διάστηµα. Είναι
ένας κλάδος που πολλά µπορεί να προσφέρει στην εθνική οικο-
νοµία, στο ΑΕΠ και στις εξαγωγές.

Ρωτάω, λοιπόν, την Κυβέρνηση: Το πολυσυζητούµενο µέτρο
της διακοψιµότητας που συζητείται συνεχώς τα δύο τελευταία
χρόνια και έχουν γίνει άπειρες συναντήσεις, πρόκειται να εφαρ-
µοστεί άµεσα; Θα έρθει κάποια εφαρµοστική υπουργική από-

φαση άµεσα; Είναι το βασικότερο µέτρο. 
Στη δευτερολογία µου, θα έχω ίσως την ευκαιρία να προτείνω

και κάποια άλλα µέτρα αλλά θα ήθελα κάτι συγκεκριµένο, κύριε
Υπουργέ, γιατί τα δύο τελευταία χρόνια, χωρίς να είναι αποκλει-
στική ευθύνη δική σας, βρισκόµαστε συνεχώς στις συζητήσεις
και στις επιτροπές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ.
Κατ’ αρχάς, χαίροµαι που δεν µας καταλογίζετε τις ευθύνες

για το σύνολο των τελευταίων δύο ετών. Αυτό είναι ένα προχώ-
ρηµα, γιατί πολλά έχουµε ακούσει εδώ κατά τις συζητήσεις στη
Βουλή. 

Προσέξτε να δείτε. Εσείς µάλιστα, όταν κάνατε την ερώτηση,
αναφερθήκατε σε µια µελέτη της Roland Berger και καταθέσατε
κάποια στοιχεία σε σχέση µε το κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας
στην Ελλάδα. Ακόµα και µε βάση τα στοιχεία αυτής της µελέτης,
το κόστος των 62 ευρώ, όπως λέει η µελέτη, ανά MWh, σε σχέση
βεβαίως µε τα 54 ευρώ την ώρα για τη Γερµανία ανά MWh, είναι
όµως µικρότερο σε σχέση µε τα 75 ευρώ που ισχύει στην Ιταλία
ή είναι πολύ κοντά στα 60 ευρώ στην Ισπανία.

Προσέξετε όµως. Αυτή η µελέτη δεν ενσωµάτωνε µέσα στις
διάφορες ειδικές ελαφρύνσεις που έχουν υπάρξει όλο αυτό το
διάστηµα, ειδικές ελαφρύνσεις που  έχουν να κάνουν αυτήν τη
στιγµή και µε το κόστος των ρύπων, τα αντισταθµιστικά µέτρα
που υπάρχουν για το κόστος των ρύπων και για τα ειδικά τιµο-
λόγια που έχουν υπάρξει. Βεβαίως, σας θυµίζω ότι µέχρι και
τώρα, µέχρι και τις µέρες που µιλάµε, ίσχυε το 20% έκπτωση στα
βιοµηχανικά τιµολόγια. 

Από εκεί και έπειτα, υπάρχουν και στοιχεία, τα οποία θα ήταν
καλό να τα δείτε, που αφορούν το δεύτερο εξάµηνο του 2014
της EUROSTAT, όπου εκεί εµφανίζονται οι βιοµηχανικοί κατανα-
λωτές µε φόρους και τέλη και ιδιαίτερα στην περίπτωση της Ελ-
λάδας στον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Η Ελλάδα, είναι στον ευρω-
παϊκό µέσο όρο. Βέβαια, µιλάµε για ένα εύρος κατανάλωσης από
2.000 έως 20.000 MWh.

Προσέξτε να δείτε τώρα από εκεί και έπειτα τι συµβαίνει. Είναι
αυτήν τη στιγµή σε συζήτηση -και το γνωρίζετε ότι εµπεριέχεται
και µέσα στη συµφωνία του προηγούµενου Αυγούστου- η από-
φαση για τη διακοψιµότητα. Πολύ σύντοµα, λοιπόν, αυτή θα
εφαρµοστεί. Εάν λάβουµε, λοιπόν, αυτό το µέτρο, καθώς και το
µειωµένο κόστος του ΕΤΜΕΑΡ στη βιοµηχανία, δηλαδή το πρώην
τέλος των ΑΠΕ, παρά τα µεγάλα προβλήµατα που έχουν οι βιο-
µηχανίες, διότι το υψηλό κόστος ενέργειας δεν είναι η βασική
αιτία της αποβιοµηχάνισης, θεωρώ ότι είναι πολιτικές οι οποίες,
πράγµατι, στηρίζουν αυτήν τη δύσκολη στιγµή τη βιοµηχανική
παραγωγή στην Ελλάδα η οποία, πράγµατι, έχει συρρικνωθεί.

Προσέξτε να δείτε. Υπάρχει η µεσαία βιοµηχανία, υπάρχουν οι
πολύ µεγάλοι ενεργοβόροι καταναλωτές, πρέπει να φτιάξουµε
ένα τέτοιο µείγµα µέτρων, ώστε να προστατεύσουµε εκείνες τις
επιχειρήσεις, οι οποίες βοηθάνε την απασχόληση που έχουν εξα-
γωγικό προσανατολισµό, που είναι σύγχρονες, που µπορούν να
σταθούν και να µην έχουµε γενικά µια πολιτική επιδοµατική, όταν
µάλιστα υπάρχουν ανάγκες να µειωθούν τα τιµολόγια και στο οι-
κιακό επίπεδο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Χρήστος Μπουκώρος για τη δευτερολογία του. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, στα στοιχεία µπορεί
να διαφωνούµε ή να συµφωνούµε, µπορεί να µεταβάλλονται.
Εκείνο που θέλω να σας υπενθυµίσω εγώ είναι, ότι η Ένωση Βιο-
µηχανικών Καταναλωτών Ενέργειας που έχουν συστήσει όλες
αυτές οι ενεργοβόρες βιοµηχανίες, εκτιµά ότι για να καταστούν
ανταγωνιστικές σε σχέση µε τις ευρωπαϊκές τουλάχιστον βιοµη-
χανίες, η MWh πρέπει να πάει περίπου στα 30 ευρώ. Τώρα αν
είναι 57 στην Ιταλία, αν είναι 48 –γιατί έχω την πληροφόρηση ότι
είναι 48 στη Γερµανία και την Ισπανία- δεν έχει µεγάλη σηµασία.
Μιλάµε για µια µεγάλη διαφορά, για µια µεγάλη ψαλίδα. Εγώ
κρατάω αυτό που είπατε ότι άµεσα θα εφαρµοστεί η διακοψιµό-
τητα, γιατί προκύπτει και ως προϋπόθεση από το τρίτο µνηµόνιο,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 9 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2085



ως προαπαιτούµενο από το τρίτο µνηµόνιο. 
Όµως, θα έλεγα ότι χρειάζεται και ένας συνδυασµός µέτρων,

µια ολοκληρωµένη πολιτική. Ψηλός είναι και ο ειδικός φόρος κα-
τανάλωσης, το φυσικό αέριο για παράδειγµα. Οι µεσάζοντες στο
ρεύµα, επίσης επιβαρύνουν το κόστος και χίλια δύο άλλα πράγ-
µατα που στο πλαίσιο µιας ολοκληρωµένης πολιτικής µπορούν
να αντιµετωπιστούν. Σχολιάσατε για τους µικρούς, µεσαίους και
µεγάλους καταναλωτές. Θα έλεγα ότι και για τη µεγάλη βιοµη-
χανία, κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει κανένα ιδεολογικό εµπόδιο
και για την Κυβέρνησή σας. Γνωρίζετε καλύτερα από εµένα ότι
αυτό της διακοψιµότητας, είναι ένα µέτρο που το ζητάνε και οι
εργοδότες και οι εργαζόµενοι στη βαριά βιοµηχανία, γιατί οι ίδιοι
οι εργαζόµενοι κατανοούν ότι µε τέτοιες συνθήκες δεν µπορούν
να είναι ανταγωνιστικές οι βιοµηχανίες και το φάσµα της ανερ-
γίας οπωσδήποτε απειλεί και αυτούς. Κατά συνέπεια, δεν νοµίζω
ότι υπάρχει κάποιο ιδεολογικό ζήτηµα ότι ευνοούµε τους µεγά-
λους παραγωγούς ή όχι.

Κύριε Υπουργέ, κοντολογίς νοµίζω ότι ο πολιτικός κόσµος δεν
µπορεί να είναι µονοµερώς ούτε µε τον εργοδότη ούτε µε τον
εργαζόµενο. Πρέπει να είµαστε µε τη βιοµηχανία, γιατί χωρίς βιο-
µηχανία και χωρίς βιοτεχνία, δεν υπάρχει ούτε εργοδότης ούτε
εργαζόµενος. Νοµίζω ότι είναι υποχρέωση όλων των κυβερνή-
σεων και της παρούσης µε την οποία συζητάµε αυτήν την ώρα,
να δηµιουργήσει τις συνθήκες εκείνες που θα ξανακάνουν αντα-
γωνιστική την ελληνική βιοµηχανία και ιδιαίτερα έναν τόσο δυνα-
µικό κλάδο, όπως είναι ο κλάδος του µετάλλου και της χαλυ-
βουργίας. Δεν έχουµε κανένα λόγο. Όλο αυτό κοστίζει, σύµφωνα
µε τις µελέτες των ενδιαφεροµένων, στο σύνολό του περίπου
180 εκατοµµύρια. 

Πληροφορούµαι -και θα έλεγα ότι δεν είναι επίσηµες πληρο-
φορίες αυτές- ότι σκοπεύετε να λάβετε µια δέσµη µέτρων συµ-
περιλαµβανοµένης και της διακοψιµότητας, η οποία σαν συνολι-
κό κόστος θα είναι γύρω στα 60 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν ξέρω αν
αυτό θα λύσει το πρόβληµα και αν θα το ξανασυζητάµε από το
νέο έτος και πόσο θα ανακτήσουν την ανταγωνιστικότητά τους
οι ελληνικές βιοµηχανίες. Διότι αυτό πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι
πρέπει να είναι το ζητούµενο για όλους µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Υ-

πουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Πάνος Σκουρλέτης. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Όταν αναφέρθηκα πριν στο πώς τελικά
θα διαµορφώσουµε την πολιτική για τη διακοψιµότητα, δεν ανα-
φερόµουν στους εργαζόµενους. Οι εργαζόµενοι είναι εκεί που
είναι και εν πάση περιπτώσει υφίστανται ό,τι υφίστανται και το
αναγνωρίζουµε ότι εργάζονται κάτω από πολύ δύσκολες συνθή-
κες και µε µικρές αµοιβές. Αναφέροµαι σε εκείνους τους βιοµη-
χανικούς καταναλωτές, τελικά να µην ευνοούνται οι πολύ λίγοι.
Για παράδειγµα, επειδή αναφέρατε πριν την ΕΒΙΚΕΝ, εµείς είµα-
στε σε επικοινωνία µε την ΕΒΙΚΕΝ και πολλές από τις απόψεις
που σας λέω αυτήν τη στιγµή τις συµµερίζονται, διότι και στους
ίδιους τους βιοµηχανικούς καταναλωτές αντιλαµβάνεστε ότι ο
χάρτης δεν είναι ενιαίος. 

Δεύτερον, αναφερθήκατε στο φυσικό αέριο. Το πρόβληµα µε
την Ελλάδα και τη διείσδυση του φυσικού αερίου, είναι ότι χρη-
σιµοποιήθηκε περισσότερο για να παράγει ηλεκτρική ενέργεια,
παρά για απευθείας καύση και αυτό είναι µια στρέβλωση, την
οποία πληρώνουµε όλοι µε κόστος τελικά στην ενέργεια. Δεν
είναι µόνο το θέµα της διακοψιµότητας. Υπάρχουν τα λεγόµενα
ΑΔΙ, τα πιστοποιητικά διαθεσιµότητας ισχύος και αυτά συζητάµε.
Άρα, λοιπόν, αυτήν τη στιγµή να γνωρίζετε ότι υπάρχει η µέριµνα
να στηριχθεί η βιοµηχανία στον τόπο µας. Αυτό το οποίο θα
έλεγα ότι πληρώνει αυτήν τη στιγµή είναι την εγκατάλειψη δε-
καετιών, διότι δεν αρκεί µόνο να λαµβάνεις τέτοια µέτρα, χρει-
άζεται να υπάρχουν και κλαδικές πολιτικές, µια ξεχασµένη έννοια
που δεν υπήρχε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να υπάρχει χρονική δέσµευση. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Η θεωρία ότι γενικά οι αόρατες δυνάµεις
της αγοράς θα τα λύσουν όλα από µόνες τους δεν βοηθάει. Χρει-
άζεται να υπάρχει ένας κεντρικός σχεδιασµός και µέσα στο πλαί-

σιο αυτού του γενικού κεντρικού υποστηρικτικού σχεδιασµού, να
έρχεται ο ιδιωτικός τοµέας, ο οποίος να ανταγωνίζεται, επί ίσοις
όροις, µέσα στο πλαίσιο της παγκοσµιοποιηµένης πια αγοράς.

Τέλος, θέλω να σας πω το εξής: Την προηγούµενη εβδοµάδα
ψηφίσαµε ένα νοµοσχέδιο για την ενεργειακή εξοικονόµηση. Κι
από εκεί, λοιπόν, θα υπάρξουν έλεγχοι για το κατά πόσο οι µε-
γάλες εταιρείες εφαρµόζουν µέτρα ενεργειακής εξοικονόµησης.
Αυτό δεν έχει να κάνει µόνο µε τη σπατάλη της ενέργειας αλλά
και µε τη µείωση του ίδιου το κόστους λειτουργίας στο ενεργει-
ακό πεδίο.  

Ευχαριστώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν µου είπατε πότε, για τη διακο-

ψιµότητα δεν είπατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε τον κ.

Σκουρλέτη.
Εισερχόµαστε στην τρίτη µε αριθµό 82/3-11-2015 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την ποινικο-
ποίηση των αγωνιστικών κινητοποιήσεων των µαθητών. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Γκιόκα, θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός κ. Φίλης. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γκιόκας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν είναι πρώτη φορά που ως Κοινοβουλευ-

τική Οµάδα του ΚΚΕ καταθέτουµε επίκαιρη ερώτηση µε το συγ-
κεκριµένο περιεχόµενο, δηλαδή µε το ζήτηµα της ποινικοποίησης
και των απειλών σε βάρος µαθητών, για αγωνιστικές κινητοποι-
ήσεις που πραγµατοποιούν και οργανώνουν, ποινικοποίηση και
απειλές, που ασκούνται µε βάση την αντιδραστική πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου του 1999, την οποία θυµίζω ότι εξέδωσε
και κύρωσε τότε η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. 

Έκτοτε, αυτή η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου έχει αξιο-
ποιηθεί εκατοντάδες φορές, προκειµένου µαθητές να απειλούν-
ται, να εκβιάζονται, ακόµη και να σέρνονται στα δικαστήρια, για
το γεγονός ότι αγωνίζονται, διεκδικούν, µε τις µορφές πάλης που
συλλογικά και οργανωµένα αποφασίζουν. 

Έχουµε καταθέσει δεκάδες αντίστοιχες ερωτήσεις σε όλους
τους Υπουργούς και τις προηγούµενες κυβερνήσεις, της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και τώρα καταθέτουµε και σε σας.
Και µόνο αυτό από µόνο του, λέει κάτι. 

Καταθέτουµε ερώτηση γιατί υπάρχουν και νέα κρούσµατα ποι-
νικοποίησης, µε βάση αυτήν την πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου. Στις πρόσφατες κινητοποιήσεις των µαθητών, που έγιναν
και γίνονται το τελευταίο διάστηµα, εξαιτίας των µεγάλων κενών,
ελλείψεων, προβληµάτων που αντιµετωπίζουν τα σχολεία, οι µα-
θητές, οι εκπαιδευτικοί, οι γονείς τους, υπήρχε αξιοποίηση αυτής
της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. Υπήρχαν απειλές µε πιο
χαρακτηριστική περίπτωση, το έγγραφο το οποίο απέστειλε η Ει-
σαγγελία Πρωτοδικών Θεσσαλονίκης προς τις διευθύνσεις δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης και µάλιστα καλούσε να γνωστοποιη-
θεί αυτό σε διευθυντές, καθηγητές και συλλόγους γονέων και
κηδεµόνων και το οποίο –άκουσον, άκουσον- έλεγε τα εξής: «Οι
διευθυντές των σχολείων και οι λοιποί καθηγητές οφείλουν να
παρέµβουν προς τους µαθητές, ώστε αυτοί να αντιληφθούν ότι
η συµπεριφορά τους είναι αξιόποινη πράξη, η οποία διώκεται και
τιµωρείται µε ποινή από πέντε έως έξι έτη». Απειλή σε δεκατε-
τράχρονα, δεκαπεντάχρονα και δεκαεξάχρονα παιδιά. 

Επίσης, στο έγγραφο αναφέρεται πως οι γονείς των µαθητών
πρέπει να πληροφορηθούν διά των συλλόγων γονέων, ότι σε πε-
ρίπτωση που παραλείψουν να αποτρέψουν τα παιδιά τους από
τέτοιες ενέργειες, τότε ενδέχεται να κατηγορηθούν για παραµέ-
ληση εποπτείας ανηλίκων. 

Είναι, λοιπόν, σαφές ότι αυτή η αντιδραστική, άθλια πρακτική,
η οποία παραπέµπει σε άλλες εποχές, πρέπει να λάβει τέλος και
πρέπει να λάβει τέλος άµεσα, µέσα από την κατάργηση της πρά-
ξης νοµοθετικού περιεχοµένου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Υπουργός, κ. Φί-
λης, έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Γκιόκα, δεν διαφωνώ µαζί σας ότι η πράξη

2086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νοµοθετικού περιεχοµένου «περί οµαλής λειτουργίας των σχο-
λείων» -έτσι ονοµάζεται- που κυρώθηκε µε το ν. 2811/2000, οδη-
γεί ανήλικους µαθητές και µαθήτριες ενώπιον της ποινικής
δικαιοσύνης, µέσα από ιδιαίτερα ψυχοφθόρες διαδικασίες, χωρίς
τα παιδιά να έχουν παρανοµήσει, µόνο και µόνο επειδή διεκδι-
κούν δηµοκρατικά και αγωνιστικά τα δικαιώµατά τους. 

Γνωρίζετε, ότι αρχικά η διάταξη εφαρµοζόταν µόνο σε ακραίες
περιπτώσεις κινδύνου ή φθορών. Η κατάσταση που διαµορφώ-
θηκε µε την επιβολή των καταστροφικών πολιτικών των µνηµο-
νίων στα σχολεία προκάλεσε αντιδράσεις, δικαιολογηµένες κατά
κανόνα, οι οποίες αντιµετωπίστηκαν µε αυταρχικό τρόπο από τις
κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. 

Είναι προφανές ότι έχουµε πλήρη διαφωνία µε τη λειτουργία
αυτού που θα ονόµαζε κάποιος «µαθητοδικείον» και είµαστε έτοι-
µοι σύντοµα, µε ρύθµιση που θα φέρουµε εδώ στη Βουλή, να κα-
ταργήσουµε αυτήν την περιβόητη –θα έλεγε κανένας- πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου του µαθητικού «ιδιώνυµου».

Για τις γενικές ποινικές πράξεις υπάρχει το γενικό Ποινικό Δί-
καιο. Εδώ στο σχολείο, όµως, έχουµε κάτι διαφορετικό. Έχουµε
σχέσεις που αναπτύσσονται µέσα στην εκπαιδευτική και γενικό-
τερα στη σχολική πραγµατικότητα που δεν είναι δυνατόν να αν-
τιµετωπίζονται µε βάση την καταστολή και το ποινικό δίκαιο.
Χρειάζεται διάλογος. Χρειάζεται οι κινητοποιήσεις των µαθητών
για τη διεκδίκηση, επίλυση των προβληµάτων τους, που γίνονται
µε ειρηνικό τρόπο και χωρίς πράξεις βίας, να αντιµετωπίζονται
µε διάλογο, µε πειθώ και –αν θέλετε- µε κατανόηση αυτών των
κινητοποιήσεων.

Πιστεύουµε ότι οι κινητοποιήσεις που γίνονται -εφόσον δηµι-
ουργούν προβλήµατα χαµένων ωρών- θα πρέπει να αναπληρώ-
νονται αυτές οι ώρες. Υπάρχει µία ρύθµιση ήδη του ν. 4326/2015,
αλλά το σηµαντικότερο -κατά τη γνώµη µου- είναι η συµφωνία
που πρέπει να υπάρξει ανάµεσα σε όλους τους παράγοντες της
σχολικής κοινότητας, στους γονείς, στους µαθητές, στους καθη-
γητές, στους δασκάλους, προκειµένου να συµφωνείται η ανα-
πλήρωση, να αποφασίζονται τρόποι αναπλήρωσης και οι καταλ-
ληλότεροι τρόποι κάλυψης των ωρών που χάνονται από τη διδα-
σκαλία λόγω των κινητοποιήσεων. 

Αποτελεί σταθερή πεποίθησή µας ότι και ο αγώνας είναι µά-
θηµα. Αυτό προφανώς δεν σηµαίνει ότι πρέπει κανείς να µη λαµ-
βάνει υπ’ όψιν την ανάγκη λειτουργίας της εκπαίδευσης µέσα
από τον κύριο χαρακτήρα της, που είναι ο µορφωτικός χαρακτή-
ρας. 

Θα έλεγα ότι ο αγώνας των µαθητών και των µαθητριών για
δηµόσια, δωρεάν, καθολική παιδεία σε ένα δηµοκρατικό σχολείο,
σε ένα σχολείο που θα είναι ενταγµένο σε µια πορεία ανάπτυξης
της χώρας µας, σε ένα σχολείο-ανάχωµα στις απειλές που ανα-
πτύσσονται από το ρατσισµό και το ναζισµό σήµερα στην κοινω-
νία µας και ειδικότερα στο χώρο της εκπαίδευσης, ένα σχολείο
µε σεβασµό στον ελεύθερο χρόνο και τη διαφορετικότητα των
παιδιών, πρέπει να γίνει αγώνας ολόκληρης της κοινωνίας. Δια-
φορετικά, είναι προφανές ότι αυτή η κοινωνία δεν µπορεί να βγει
από την κρίση, εάν στήνει µια αντιδικία, εάν αντιµετωπίζει µε αυ-
ταρχισµό τα λογικά προβλήµατα µιας γενιάς που βλέπει καθηµε-
ρινά µέσα από την πραγµατικότητα να φεύγει το µέλλον της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Γκιόκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, παραµένει το βασικό
ερώτηµα της επίκαιρης ερώτησης.

Αναφέρατε την πρόθεση του Υπουργείου και της Κυβέρνησης
να καταργήσει την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Πότε; Και
το λέµε αυτό, γιατί ήδη συµπληρώνετε ως Κυβέρνηση δέκα
µήνες στη διακυβέρνηση της χώρας. Πάµε στον εντέκατο µήνα.
Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, είχε και από εσάς ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ καταγγελθεί –και σωστά- και πριν γίνετε Κυβέρνηση. 

Όµως, τώρα συµπληρώνετε έντεκα µήνες στην Κυβέρνηση και
η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου παραµένει και επίσης µε
πρόσφατα έγγραφα που στέλνονται σε διευθύνσεις, διευθυντές
και συλλόγους γονέων και κηδεµόνων υπάρχει νέο κύµα τροµο-
κράτησης. Στις 06-10-2015, απέστειλε η Εισαγγελία Πρωτοδικών
Θεσσαλονίκης το έγγραφο αυτό και παρόµοια υπάρχουν σε όλη
τη χώρα.

Άρα, πότε; Αυτό είναι το ερώτηµα. Φέρνετε νοµοσχέδια το ένα
πίσω από το άλλο µε διαδικασίες fast track που υλοποιούν
σκληρά µέτρα. Εποµένως, πότε θα καταργηθεί η πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου; Υπάρχουν νοµοσχέδια και τώρα και το επό-
µενο διάστηµα. 

Νοµίζω ότι µπορείτε άνετα να το κάνετε µε µια ρύθµιση.
Θεωρώ ότι δεν υπάρχει θέµα να µην είναι σχετική µε το νοµο-
σχέδιο, άλλωστε υπάρχουν τόσες και τόσες ρυθµίσεις άσχετες
µε νοµοσχέδια που ψηφίζονται και µάλιστα είναι ρυθµίσεις που
είναι σε βάρος του λαού. Μπορείτε, λοιπόν, µε µια ρύθµιση
άµεσα ή µε µια τροπολογία να καταργήσετε αυτήν την κατάπτυ-
στη, την άθλια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, προκειµένου
να µην εκβιάζονται δεκαπεντάχρονα και δεκαεξάχρονα παιδιά,
να µη σέρνονται στα δικαστήρια και να µη στιγµατίζονται οι οι-
κογένειές τους και οι γονείς τους ότι παραµελούν την εποπτεία
ανηλίκων. 

Και επειδή το αναφέρατε, η πραγµατικότητα και η εµπειρία δεί-
χνει ότι ουσιαστικά αυτή η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου,
ποτέ δεν εφαρµόστηκε σε ακραίες περιπτώσεις παρέµβασης
εξωσχολικών και λοιπά. Ούτως ή άλλως, υπάρχει το νοµοθετικό
πλαίσιο σε τέτοιες περιπτώσεις για να τηρούνται µια σειρά νόµοι. 

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και τα «µαθητοδικεία» που
στήθηκαν τα προηγούµενα χρόνια, αφορούσαν πρωτοπόρους
µαθητές, συνδικαλιστές µαθητές οι οποίοι πρωτοστάτησαν, αγω-
νίστηκαν, διεκδίκησαν τα δικαιώµατά τους. Εκεί εφαρµόστηκε η
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Γι’ αυτόν τον λόγο πρέπει να
καταργηθεί. 

Πεδίον δόξης λαµπρό, λοιπόν! Η Κυβέρνηση πρέπει άµεσα να
φέρει προς ψήφιση στη Βουλή την κατάργησή της, διαφορετικά
θα είναι συνυπεύθυνη µαζί µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις για
τη συντήρηση µια κατάστασης. 

Πάντως να ξέρετε, σας το λέω, ότι υπάρχουν νοµοσχέδια –απ’
ό,τι γνωρίζω υπάρχει και νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης που έχει µπει σε διαβούλευση- και αν δεν τη φέρετε, θα τη
φέρουµε εµείς ως τροπολογία την κατάργηση αυτής της πράξης
νοµοθετικού περιεχοµένου και θα κληθείτε και εσείς να τοποθε-
τηθείτε δηµόσια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Συµφωνούµε, κύριε Γκιόκα. Δεν είµαστε απέναντι,
είµαστε µαζί σε αυτό το θέµα. Είναι προφανές ότι στις άµεσες
νοµοθετικές πρωτοβουλίες για την εκπαίδευση που θα αναλάβει
η Κυβέρνηση, θα περιλαµβάνεται και η κατάργηση της συγκεκρι-
µένης ρύθµισης.

Όµως, θέλουµε κάτι περισσότερο από την κατάργηση της
ρύθµισης. Θέλουµε να αποκαταστήσουµε ένα κλίµα δηµοκρα-
τίας στα σχολεία, ένα κλίµα συνεννόησης ανάµεσα στους µαθη-
τές, στους εκπαιδευτικούς τους και τους γονείς, µέσα από τη
λειτουργία των συµβουλίων των σχολείων.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Προφανώς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Είµαστε σε συνεννόηση µε τον Συνήγορο του Πο-
λίτη, στον οποίο συµπεριλαµβάνεται και ο Συνήγορος του Παι-
διού, έτσι ώστε να υπάρξει µια αναµόρφωση συνολικά του πλαι-
σίου λειτουργίας των µαθητικών κοινοτήτων πιο δηµοκρατικό, να
ενθαρρύνει περισσότερο την αυτενέργεια, τη συνεργασία, τη δη-
µοκρατική διαπαιδαγώγηση των παιδιών, µέσα από µορφές συµ-
µετοχής, πιο υπεύθυνη να είναι η πολιτεία απέναντι στα παιδιά
και πιο υπεύθυνα τα παιδιά, απέναντι στα προβλήµατα τα οποία
αντιµετωπίζουν. 

Άρα, λοιπόν, δεν είναι θέµα µόνο µιας ρύθµισης, που καταργεί
µια έτσι και αλλιώς αντιδηµοκρατική διάταξη, που την ονόµασα
«µαθητικό ιδιώνυµο» και όλοι καταλαβαίνουν τις αναλογίες αλλά
ακόµη περισσότερο, θέλουµε να αναµορφώσουµε το εσωτερικό
κλίµα και θεσµικό πλαίσιο της µαθητικής ζωής στο σχολείο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ας γίνει η αρχή από εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Η πρώτη µε αριθµό 73/3-11-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου της Βουλευτού Α’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπα-
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στικής Αριστεράς κ. Ελένης Σταµατάκη προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τις καθυστερήσεις
των έργων του τραµ στον Πειραιά δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πρώτη µε αριθµό 74/3-11-2015 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Γεωργίου Παπαηλιού προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την κάλυψη της
δαπάνης µεταφοράς µε δηµόσια σύµβαση υπηρεσιών και των
µαθητών των ΕΠΑΛ δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυ-

ρίου Υπουργού και διαγράφεται.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.28’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Τετάρτη 11 Νοεµβρίου 2015 και ώρα
10.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργα-
σία σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη, που έχει διανεµηθεί.

2088 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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